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Minőségi keretek és lencsék
Szakszerű kidolgozás

Ingyenes szemvizsgálat
Hozzáférhető árak

Magyarkanizsa, Piac tér 8.
Kedd, csütörtök, péntek: 9 – 16 h,

Szerda: 12 – 18 h,
Szombat: 8 – 12 h

Újdonság: vérelemzések (vérkép, biokémia, gyorstesztek) a helyszínen!

8-tól 19 óráig

www.karhpoliklinika.net
BELGYÓGYÁSZAT – endokrinológia, kardiológia

ÁLTALÁNOS orvos, GYERMEKorvos,
ORTOPÉDIA, CSONTSŰRŰSÉGMÉRÉS,

UROLÓGIA, NEUROPSZICHIÁTRIA,

ULTRAHANG – hasi, mell, pajzsmirigy, prosztata
LABORATÓRIUM, EREK DOPPLER-vizsgálata
4D BABAMOZI (CD, fényképek, mérések, 3000)

SZŰRŐVIZSGÁLAT-csomag (EKG,vérnyomásmérés, pajzsmirigy-,
mell-, hasi ultrahang, vércukor-, vérzsír-, csontsűrűségmérés, 3000)

Magyarkanizsa, Kard u. 1. Tel.: 024/876 454, 063/534 029

NŐGYÓGYÁSZ – tanácsadás, szűrővizsgálat
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Mi határozzuk meg a jövőnket
Az elmúlt száz évben 

gyakran végiggázolt raj-
tunk a történelem. Gyak-
ran úgy, hogy nem is 
szólhattunk bele sorsunk 
alakulásába. Megkérde-
zésünk nélkül változtak 
az országhatárok, a po-

litikai rendszerek. Lassan három évtizede 
már a demokrácia jegyében mi választhat-
juk meg politikai vezetőinket itt Szerbiában 
és immár második alkalommal Magyaror-
szágon is. Ami a választások gyakoriságát 
illeti, mi délvidéki magyarok igazán el va-
gyunk kényeztetve. 

Sokan tehernek érzik ezeket a gyakori 
választásokat és különösen az azokat meg-
előző kampányidőszakot. Én inkább meg-
tiszteltetésnek és a jövőnket meghatározó 
döntési kötelezettségnek. Ez különösen 
vonatkozik az előttünk álló magyarországi 
parlamenti választásokra. 

Minden választás előtt, a kampány ideje 
alatt sokszor, sok politikus azzal a jelszóval 
próbálja a választókat mozgósítani, hogy 
éppen az előttünk álló választás történelmi 
jelentőségű. Valamilyen szinten minden vá-
lasztás történelmi, de ez a hozzáállás sajnos 
devalválta minden politikai megmérette-
tés fontosságát. Ennek ellenére a polgárok 
többsége ösztönösen érzi egy-egy választás 
kiemelten fontos jelentőségét. Most is ez 
tapintható ki a magyarországi választások-
kal kapcsolatban. Magam is részt vettem a 
kampányban és még soha nem tapasztalható 
érdeklődés, aktivitás volt érezhető a kani-
zsai emberek részéről. Felemelő érzés volt 
megtapasztalni az itteni magyar emberek 
elkötelezettségét. Számtalan egyéni történe-
tet hallottam ezzel kapcsolatban. Egy idő-
sebb asszony csak azért vette fel a magyar 
állampolgárságot, hogy szavazhasson. Egy 
utcabeli, akinek magyarországi bejelentett 
lakcíme van, kimondottan a választások 
miatt utazik át Röszkére, majd az ottani ro-
konokkal, barátokkal a választások alkalmá-
ból főznek egy bográcsost. Ez a lelkesedés 
részben annak köszönhető, hogy végre Ma-
gyarországnak olyan kormánya van, amely 
nemzetben gondolkodik és minket is „ma-
gyar számba” vesz, másrészt óriási a fele-
lősségünk nem csak a nemzet, hanem egész 
Európa jövője szempontjából.

Az anyaországban, ellenzéki oldalon, so-
kan rossz néven vették tőlünk határon túli ma-
gyaroktól, hogy négy évvel ezelőtt 95%-ban 

a FIDESZ-re voksoltunk. Ők most teli szájjal 
uszítanak ellenünk, kihasználva azt az egysze-
rű, negatív emberi érzést, amit önzésnek il-
letve irigységnek neveznek. Mintha mi olyan 
irigylésre méltó helyzetben lennénk. Kétségbe 
vonják még a szavazati jogunkat, közvetve a 
magyarságunkat is. Nem veszik fi gyelembe, 
hogy Magyarország minden magyar ember 
hazája és közös öröksége. 

Ezeknek a magyarul beszélő percembe-
reknek fogalmuk sincs arról, hogy Rákóczi 
kurucai, Kossuth honvédjei, az első és má-
sodik világháború hősei nem csak a jelen-
legi országhatáron belülről verbuválódtak. 
Ezeknek a magyart magyar ellen uszítóknak 
még véletlenül sem szabad ismét Magyaror-
szág kormányrúdjának a közelébe se kerül-
niük. A délvidéki emberek ösztönösen vagy 
tudatosan ezt érzik és ennek is köszönhető 
az odaadó lelkesedés. Mi nem felejtünk, sőt 
aki nem kér bocsánatot, annak nem is bo-
csátunk meg.

Politikai elemzők ódzkodnak a választási 
eredmények jóslatától. Nekem, mint egy vi-
déki kis helyi lap munkatársának megenge-
dett ez a luxus. A FIDESZ-KDNP szövetség 
110-114 mandátumot fog szerezni a 199 fős 
parlamentben. Az elmúlt nyolc évben elért 
gazdasági, külpolitikai, közbiztonsági ered-
mények ellenére sokak számára vékonynak 
tűnhet ez a többség, de nem szabad fi gyel-
men kívül hagyni azt a tényt, hogy amelyik 
párt ilyen sokáig van hatalmon az „megko-
pik” a polgárok szemében. 

Arról nem is beszélve, hogy az ellenzé-
ki médiumok mindent megtesznek a kor-
mánypártok, illetve azok politikusainak le-
járatására. Ennek hatása különösen érezhető 
az örökké fanyalgó, nyafogó Budapesten. 
„Semmi se jó!” – hallhatjuk sajnos a fővá-
rosba költözött sok kanizsaitól is. Ragályos 
ez a politikai amnéziából fakadó nagyvárosi 
nyavalygás. Éppen ez miatt nőtt meg a dél-
vidéki, erdélyi és kárpátaljai magyar szava-
zatok jelentősége.

A választásokkal kapcsolatos számtalan 
bizonytalanság mellett egy biztos pont van: 
Ránk számíthat a FIDESZ, mint ahogy mi 
is mindig számíthattunk a jelenlegi magyar 
kormányra.

Hajrá Magyarország, hajrá magyarok!

Kávai Szabolcs
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HATÁRON INNEN
A szerb lista képviselői kilépnek a koszo-
vói kormányból, és április végén maguk 
alakítják meg a szerb községek közössé-
gét, mondta március 27-én Goran Rakić, 
Kosovska Mitrovica északi részének pol-
gármestere. 

Újvidéken március 27-én átgördült az első 
vonat az egykori Žeželj-híd helyén álló, 
új közúti-vasúti hidaon. Április 6-a körül 
már rendszeresen közlekednek majd rajta 
a vonatok, az autók pedig legkésőbb július 
elsejétől. 

Igor Mirović tartományi kormányfő sze-
rint Nagybecskerek (Zrenjanin) nevének 
megváltoztatása egyedül a helyi önkor-
mányzatra tartozik. Arról, hogy Bečkerek 
vagy Petrovgrad legyen netán maradjon 
meg mai neve, a város polgárainak refe-
rendumon kell dönteniük. 

A Magyar Nemzeti Tanács az elmúlt szer-
dán indította útjára az anyanyelven való 
iskoláztatást népszerűsítő Vackor-prog-
ramot, amelyet a magyarországi Rákóczi 
Szövetséggel közösen valósít meg a ki-
sebbségi önkormányzat. A szórványban 
kiemelten fontos a magyar nyelvű oktatás 
népszerűsítése, de a tömbmagyarság kör-
ében is ösztönző erővel bírnak a beiskoláz-
tatási csomagok, az iskolabusz-program 
vagy a későbbi oktatási támogatások és 
ösztöndíjak – mutatott rá Petkovics Már-
ta, az MNT Végrehajtó Bizottságának tag-
ja a szabadkai kampányindítón.

Április elsejétől Szerbia összes autópá-
lyáján megkezdődhet az átlagsebesség 
mérése. Ezt az információt március 29-én 
a szerb belügyminisztériumból erősítették 

meg a Politika napilapnak. Az átlagsebes-
séget a fi zetőkapuk közötti megtett kilo-
méterek és az időbeli különbség alapján 
számolják ki, azokat, akik átlépik a meg-
engedett 120 kilométeres haladási sebes-
séget megbüntetik. Április utolsó hetében 
a szerbiai autópályák teljes hosszán meg-
kezdik az átlagsebesség mérését. 

Megközelítőleg 17.600 elsős diák indul is-
kolába szeptembertől Vajdaság területén. 
A jövendőbeli elsősök beiratkozása április 
2-án, hétfőn kezdődött és egészen május 
31-éig tart. Az első osztályba idén azok a 
gyerekek iratkozhatnak be, akik betöltötték 
a hat és fél évet, de nem lépték túl a hét és fél 
évet, vagyis a 2011. március 1-je és a 2012. 
február 28-a között született gyerekek. 

Ezentúl nem lehet Szerbiába behozni azo-
kat a gépjárműveket, amelyeket Németor-
szágban újrahasznosításra szánnak. Ezek 
a járművek, függetlenül a motor környe-
zetvédelmi szabványától, eddig problé-
ma nélkül megérkeztek a szerbiai utakra, 
viszont többé nem lehet elvámoltatni és 
behozni őket Szerbiába. Az elkövetkező 
időszakban, a használt autók behozatalá-
nak szigorítása mellett, Szerbia ösztönözni 
fogja az elektromos és a hibrid járművek 
nagyobb kínálatát és nagyobb elérhetősé-
gét a hazai piacon. 

HATÁRON TÚL
Moszkva nem fogja eltűrni a nyugati orszá-
gok „arcátlanságát”, és válaszolni fog dip-
lomatáinak kutasítására – jelentette ki múlt 
kedden Szergej Lavrov orosz külügymi-
niszter Taskentben a TASZSZ hírügynök-
ségnek nyilatkozva. „Ilyen arcátlanságot el-
tűrni természetesen senki sem akar. Mi sem 
fogjuk” – mondta a tárcavezető, miután 
hétfőn 22 ország több mint 135 orosz dip-
lomatát utasított ki a Szkripal-ügy miatt, az 
Egyesült Államok pedig ezenfelül elrendel-
te a seattle-i orosz főkonzulátus bezárását. 

Kim Dzsongun észak-koreai vezető há-
romnapos nem hivatalos látogatást tett 
Pekingben, ahol megbeszéléseket folyta-
tott Hszi Csin-ping kínai államfővel, és 
megerősítette, hogy kész tárgyalni Donald 

Trump amerikai elnökkel – közölte múlt 
szerdán a kínai állami média.

Hat török állampolgárt fogott el a koszovói 
rendőrség csütörtökön, akik állítólag az 
Egyesült Államokban élő Fethullah Gü-
len muzulmán hitszónok terrorszervezet-
nek nyilvánított nemzetközi hálózata által 
pénzelt iskolákban dolgoztak – számolt be 
róla a Zeri.info pristinai hírportál. Recep 
Tayyip Erdogan török elnök Gülent és 
követőit vádolja a 2016-ban megkísérelt 
puccsal. A hitszónok tagadta, hogy köze 
volt az államcsíny-kísérlethez.  

Őrizetbe vette a Nyomozó Bizottság pén-
teken az oroszországi Kemerovo megyei 
építésfelügyelet volt vezetőjét, mert en-
gedély nélkül épült fel az a üzletközpont, 
amely vasárnap leégett a megyeszékhe-
lyen, 64 ember halálát okozva. 

A magyar miniszterelnök arra kéri a vá-
lasztókat, ne csak a jelenre, hanem a jövőre 
is gondoljanak április 8-án, mert nemcsak 
egyszerűen egy kormányról és egy parla-
mentről fognak dönteni, hanem jövőt is 
választ magának Magyarország. Orbán 
Viktor péntek reggel a Kossuth rádióban 
azt mondta: vagy nemzeti kormány lesz, 
és Magyarország magyar ország marad, 
vagy egy internacionalista kormány, ame-
lyet alapvetően Soros György állít majd 
fel, és akkor Magyarország bevándorló-
országgá válik.

A Szíriában folyó „irtóháború” befejezését 
és a humanitárius jog betartását sürgette va-
sárnap hagyományos húsvéti Urbi et Orbi 
áldásában Ferenc pápa. A Szent Péter-
bazilika loggiáján tízezrek előtt mondott 
üzenetében a katolikus egyházfő egyben 
„a béke gyümölcseit kérte az egész világ 
számára, mindenekelőtt a szeretett és meg-
kínzott Szíria számára, amelynek népessé-
gét kimerítette a véget nem érő háború”.

Magyarországon több mint félmillióan 
támogatták a nemzeti kisebbségvédelmi 
kezdeményezést (Minority SafePack), 
amelynek aláírási határideje április 3-án jár 
le – mondta a Rákóczi Szövetség főtitkára 
vasárnap az M1 aktuális csatornán. 

Összeállította: Bödő Sándor
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A munkaerőpiac és Te

A magyarkanizsai Cnesa Oktatási és Művelődési Intézmény 
informatikatermében a múlt szerdán egy újabb számítástechni-
kai tanfolyam fejeződött be a szépkorúak részére. A most hasz-
nálatos program szerint ez már a negyedik volt a sorban, azzal, 
hogy míg az első háromra maga a Cnesa pályázott, addig az 
utóbbira a Felnőttképzők Regionális Hálózata (FERHA) kért és 
kapott támogatást a szerb kereskedelmi, idegenforgalmi és táv-
közlési minisztériumtól, így a tanfolyam ingyenes volt. 

– Mostani programunk egy jól bevált, magyarországi, akk-
reditált, 40 órás képzési program, amit ezúttal is Magyari At-
tila mérnök adott elő – nyilatkozta Sarnyai Károly, a FERHA 
elnökségének elnöke. – Az érdeklődés nem hogy csökkenne, 
inkább fokozódik a szépkorúak körében, ami valószínűleg az 
újabbkori elvándorlás miatt van, hiszen a munkaképes, fi atal la-
kosság külföldre költözésével megnőtt az igény az iránt, hogy 
az itthon maradott szülők vagy nagyszülők az interneten keresz-
tül tarthassák a kapcsolatot szeretteikkel. Mindig túljelentkezés 
van ezekre a képzésekre. Az elsőre például a 15 helyre nem ke-
vesebb, mint 90-en jelentkeztek, de azóta is nagyobb az igény, 
mint a lehetőségeink. Sajnos a számítógépes terem befogadóké-
pességének okán 15-nél több személyt nem tudunk felvállalni 
egy-egy képzésre. 

A magyarkanizsai Jánosi Erzsébet külföldi tanulmányokra 
készülő unokájával szeretné majd tartani a kapcsolatot, ezért 
egy pillanatig sem tétovázott, hogy jelentkezzen-e vagy se.

– Van otthon gépünk, de eddig az volt a gondom, hogy egy-
szerűen nem mertem hozzányúlni. Mindig attól féltem, hogy 
valamit rosszul csinálok, eltüntetek és baj lesz. Tudom, hogy 
ilyesmi ezután is megtörténhet, de a képzésen Attila nem csak 

az alapokat tanította meg velünk, hanem azt is, hogy a jövőben 
bátran nyúljunk a géphez, mert ha mellé is ütünk valamit, azt 
helyre lehet hozni. Nem volt nehéz a tanfolyam, örömmel jár-
tunk ide, új ismerettségeket is kötöttünk és most már sajnáljuk, 
hogy vége lett. Remélem lesz majd folytatása is. Örülök, hogy 
sikerült befejeznem ezt a számomra nagyon fontos képzést, ráa-
dásul meg is nyugodtam: most már mehet az unokám külföldre, 
virtuálisan vele lehetek bármikor. 

Hamarosan Horgoson is indul egy képzés a szépkorúak szá-
mára. Nadrljanski Tornai Erikától, a CNESA igazgatójától 
megtudtuk, hogy az sajnos önköltséges lesz, mert jelenleg nem 
volt erre a célra nyitott pályázat, ennek ellenére ott is betelt a 
létszám. Még ezen a héten megbeszélést tartanak a jelentkezők-
kel, majd megkezdődnek az órák. Annyi könnyítést azért bizto-
sítottak a szervezők, hogy a képzés költségét annak tartama alatt 
részletekben is kifi zethetik a hallgatók. Bödő Sándor

Fotó: Puskás Károly

Egyre népszerűbb a számítógép 
az idősebbek körében

– A múlt héten tizenöten fejezték be sikerrel a tanfolyamot –

Magyarkanizsa község ifjúsági irodájában tartották azt az 
érdekes beszélgetős estet, melyben fi atalok meséltek a sikeres 
vállalkozásaikról, egyáltalán a munkalehetőségekről itthon és 
külföldön. Ki és miért maradt, ment el vagy éppen jött vissza 
a községbe, hogy itt boldoguljon. A szombati fórumon, me-
lyet a Youmig projektcsapat szervezett, elmesélte tapasztalatait 
Ivanović Laura, közgazdász, akinek fő témája és előadásának 
címe Az online képzések és tanfolyamok világa csak rád vár! 
A pályaorientációról Guzsvány Szilvesztertől hallhattunk, Sóti 
Anett Hogyan találjam meg az álommunkám itthon és külföl-
dön? – Munkavállalói értékek és munkaerőpiaci helyzet a ne-
gyedik ipari forradalomban témakörben beszélt, míg Raffai Sára 
és Dávid József a vállalkozásmegvalósítási praktikákról itthon, 
offl ine és online.

Vígi László elmondta, elsődleges céljuk az volt, hogy olyan 
témákat érintsenek, ami segítheti a fi atalokat mind a Magyarka-
nizsa községbeli, mind a régióbeli magyar és szerb ajkú fi atalo-
kat az itthon való boldogulásban. 

– Meghívott előadóink beszámolói ösztönzőleg hathatnak, 
hogy hogyan lehet itthon akár egy kis paradigmaváltással is 

érvényesülni. Ehhez az eseményhez még kötődött egy fotópá-
lyázat is, amelyre hét alkotó pályázott. A cél az volt, hogy az 
ő szemszögükből mutassuk meg Kanizsa község sötét és vilá-
gos oldalát. Fotópárokban kellett gondolkodni. Megmutatták 
a szépségeket, de azokra is rámutattak a fényképezni szeretők, 
mik azok, amikre oda kell fi gyelnünk. – mondta el Vígi László.

j
Fotó: Puskás Károly
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Templomi orgona és brácsa. Furcsa párosítás, két me-
rőben különböző hangszer, mégis hangzásban kiválóan 
megférnek egymás mellett. Főleg most, amikor az imp-
rovizatív zene különös hangsúllyal bír világszerte, a rög-
tönzésből fantasztikus dolgok születhetnek. Ezt próbálja 
– nem kis sikerrel – megvalósítani két fi atal tehetséges 
vajdasági zenész, akikről sokat hallottunk már mostaná-
ban, s hallhattuk is muzsikájukat itt , de határokon kívül is 
bemutatkoztak már külön-külön saját hangszerjátékukkal, 
szereplésükkel, előadóművészetükkel. Most egy újszerű, 
mások által még nemigen művelt dolgot kezdtek el együtt, 
a zenei stílus egy nem mindennapi formáját képviselik. 
Ők ketten, Szerda Árpád és Brasnyó Antal megpróbál-
koztak a brácsa és az orgona együtthangzásával valami 
újszerűt komponálni.

De kik is ők a vajdasági zenei életben ?

Szerda Árpiról azt kell tudni, hogy becsei születésű, je-
lenleg Kanizsán él és hogy zenész családban született, a 
zene meghatározta egész gyermekkorát.

– Így igaz, anyukámon kívül mindenki zenész a csalá-
dunkban. Nagyapám nótaénekes volt (akiről azt mesélték, 
hegedűvel a kezében távozott az élők sorából. A szerző 
megj.) apukám képzett zenész, különböző zenekarokban 

játszott és játszik most is. Talán ő foglalkozik rajtam kívül 
a legkomolyabban a zenével a családban.

Árpád már 5 évesen muzsikálgatott, annál is inkább, 
mert odahaza rengeteg hangszer volt – hegedű, mandolin, 
zongora, gitár, fúvósok. Eleinte zongorázott, megtanult 
kottát olvasni s később jött a gitár és a szájharmonika. A 
zenei általános után következett a szegedi Vántus István 
Zeneművészeti Szakközépiskola, aminek befejezése után 
elkezdte saját stílusát kialakítani. Azaz, elmondása szerint 
az improvizáció már kiskorában is megvolt. Hallgatta a 
régi rock and roll felvételeket, azokat zongorázgatta. Az 
első önálló számai a blues és a rock, ekörül forgott az éle-
te, ezt a stílust képviselte mindenütt. Elkezdett szájhar-
monikázni is, közben énekversenyeken is részt vett, kül-
földön is. Lengyelországba jutott el legtávolabb. Moldvai 
fúvóshangszereket is megszólaltatott, többször szerepelt 
a vajdasági Szólj síp, szólj vetélkedőn, ami köztudottan 
egyik kiemelt népzenei rendezvényünk.

A blues zene örök szerelem maradt, közben a jazz is 
megjelent, s nagy hatással volt rá Lajkó Félix zenéje. Azt a 
fajta improvizációt  Brasnyó Antal és Félix már művelték, 
s látta hogy ez egy szélesebb, újszerűbb dolog a zenében. 
Ezt a fajta szabadon való zenélést tisztán autodidakta mó-
don sajátította el.

Improvizáció orgonával és brácsával
– Szerda Árpád és Brasnyó Antal közös zenélése –
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Brasnyó Antal előadónak, 
szereplőnek, de elsősorban 
zenésznek vallja magát. Nála 
is a gyökerekben kereshető 
a zene iránti elköteleződés, 
nagyapja hegedűjét ma is 
őrzi. Ő hét-nyolc éves korá-
ban Szenttamáson kezdett el 
citerázni, kis segítséggel el-
sajátította a hangszerjátékot, 
bekerült a helyi zenekarba 
– ahogy ő mondja, az öregek 
mellé – emellett otthon min-
den nap kezébe vette a citerát 
s gyakorolgatott. Később a he-
gedű lett a hangszere, Szabó 
Árpád keze alatt tanult, ezután 
brácsás lett. Ekkor még csak 
népzenét játszott, de már meg-
jelent nála is az improvizáció, 
mindig belevitt egy sajátos stí-
lust, hangzást a játékába. Ő is kiváló helyezéseket ért el a 
vajdasági népzenei megmérettetéseken, s így kialakult a 
saját hangszer, mégpedig az akkori Batyu zenekar egyik 
tagjának a hatására. A brácsát, mint hangszert már régóta 
használják egyébként, valójában Erdélyből származik, 
mint mezőségi brácsa. Anti a közismert Dresch Mihály 
zenekarában is megfordult, az oda vezető út Lajkó Fé-
lix által indult el. A kétezres évek elején kezdtek együtt 
zenélni s meghívták vendégszereplőnek többször is. Le-
mezfelvételek is készültek s a Dresch Vonós Kvartett 
néven egy formációt hoztak létre, ami azóta is működik.

Az egymásra találás nem most kezdődött a két zenész 
között, különböző örömzenélések alkalmával már talál-
koztak, ismerték egymás hangszerjátékát s felvetődött a 
közös együttműködés gondolata. Tavaly volt egy próbál-
kozásuk, s a nyár folyamán a horgosi templomban ki-

próbálták hogyan is szól a két hangszer, az orgona és a 
brácsa. Két közös fellépésük is volt Szabadkán.

Ami a legújabb, most elküldtek egy formációt a Word 
Music Expora, a WOMEX-re, ami egy nagyon rangos ze-
nei találkozó, minden évben másutt rendezik meg, idén 
Spanyolországban lesz. Ide egy zenei anyag elküldésével 
lehet bejelentkezni, komoly követelmények vannak és kb. 
ezer zenészből ötvenet hívnak vissza a találkozóra. Az ő 
anyagukat elfogadták, tehát a „beugró” már megvan, esé-
lyük lesz arra hogy kijussanak s onnan aztán szabad az 
út akár a világhírnév felé, ugyanis ott olyan menedzserek 
fordulnak meg, akik komoly összegekkel támogatják a te-
hetséges zenészeket, azaz promotálják őket.

Nagy ugródeszka lenne ez a két zenész életében, de 
azért – lokálpatriótaként – szűkebb pátriánkban is zenél-
nek továbbra is. Részt vesznek majd egy újdonsággal a 

Borfesztiválon, a Malomfeszti-
vál megnyitóján, a nyár folya-
mán egy templomturnét tervez-
nek a vajdasági templomokban, 
ahol használható az orgona s 
persze klubokban, vendéglátó-
helyeken. Az életüket kitölti a 
zene, pillanatnyilag ez a fő fog-
lalkozásuk. Meg kell jegyezni, 
mindent önerőből szerveznek, 
a koncerteket, a műszaki felsze-
relést, mindent saját maguknak 
biztosítanak.

Ez a két fi atal, tehetséges 
zenész hatalmas lokálpatriotiz-
musról beszél, itt maradtak s 
várják hogy teret és lehetőséget 
kapjanak az érvényesülésre!

AK
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2010-ben alakult meg Magyarkanizsa községben a mára 
már mindenki számára közismert, és jól ismert, sikernek 
örvendő Bucko Trans. 

Létrejöttük egy szerencsétlenségnek köszönhető, ugyan-
is Harmat Krisztián – ismert becenevén Bucko – akkoriban 
szenvedett egy balesetet, ami kapcsán a biztosító kártérítés-
ben részesítette, egy viszonylag nagyobb összeggel. Ezen 
hír hallatán az egyik ismerősük felkereste, majd egy közös 
üzletre bíztatta őket. Ódzkodva, hosszas gondolkodás után 
belementek, és a kapott kártérítés összegét egy kombiba 
fektették, amellyel a községbeli, illetve ekkor még legin-
kább a törökkanizsai diákokat kezdték el fuvarozni a zentai 
középiskolákba. Első körben az ismerőseik, barátaik gyer-
mekei voltak az utasok. És mivel szerencséjükre mind a ket-
ten viszonylag nagy ismeretséggel rendelkeztek, így aztán 
nem is volt olyan nehéz összeszedni azt a 16 diákot, akik 
úgy a délelőtti, mint a délutáni váltást kitették az iskolában. 
Illetve a nem túl jó összeköttetés, és az, hogy a konkuren-
cia nem igazán volt erős és kitartó, mind-mind a javukat 
szolgálta. Ám ekkor ők még álmodni sem merték azt, hogy 
ez a parányi vállalkozás, ilyen gyorsan, ilyen széleskörűre 
duzzasztja önmagát, merthogy a rövid idő múlásával meg-
vásárolták a fent említett kombit, sőt már egy másikat is be 
kellett, hogy szerezzenek. A szolgáltatásuk, amely először 
csak az iskolai fuvarozásba merült ki, a hétvégéket is beke-
belezte. Majd különböző egyesületek keresték fel őket, és 
nem utolsósorban pedig a városbéli fi atalokból álló társa-
ságok vették igénybe a különböző relációkon való utazást. 

Én személy szerint nagyjából úgy öt éve ismerem Har-
mat Krisztiánt és feleségét, Harmat Bata Zsuzsannát. Jó-
magam is tizenéves voltam, amikor az akkor még nagy, 
több mint egy tucatnyi főből álló baráti társaságommal 
elkezdtük falni az életet, és mint az összes többi létező na-
gyobb baráti társaság a városban – és azt hiszem nem sokat 
túlzok, ha kijelentem, hogy a községben is – úgy a miénk 
is a Bucko Trans szolgáltatását vette igénybe ahhoz, hogy 
minél több, a környékünkön megtalálható szórakozóhelyre 
eljusson. Általában én voltam az, aki rendszerint hétvégéről 

hétvégére felhívta őket, lefoglalta a kombit, vagy kombi-
kat, és megbeszélte, hogy hányra, és hová jöjjenek értünk. 
Ugyanis ezekben az években még ugyanolyan gyerekcipő-
ben járt az ő vállalkozásuk is, mint amilyenben mi is jár-
tunk, akik igénybe vettük hétről hétre a szolgáltatásukat. 
Nem rendelkeztek sofőrökkel, ők maguk vezettek, mindig 
mindenhová. Szorgalommal és alázattal dolgoztak, mélysé-
gesen hittek abban, hogy szükség van a munkájukra, ennek 
okáért bármikor elérhetőek voltak. Gyorsan és könnyen 
meg lehetett velük találni a közös hangot, szerethetőek és 
viccesek voltak. Ugyanakkor megértőek, és nagyon segítő-
készek is. Azt, hogy mi változott az elmúlt években, hogy 
a fent említett kezdetekhez képest most hol tartanak, mi az, 
ami még mindig motiválja őket, milyen nehézségekbe üt-
köznek, megkérdeztük. 

Visszatekintve az időben arra, hogy honnan indulta-
tok, és most hol tartotok, mit gondolsz mennyire sikeres 
a vállalkozásotok a környékben? 

– Mindenféle nagyképűség nélkül azt mondhatom, hogy 
elég sikeres a nyolc évvel ezelőtt indított, és mind a mai 
napig ugyanolyan lendülettel fenntartott vállalkozásunk, 
sőt szerintem már-már a határainkat feszegetjük, ugyanis, 
jelenleg két kombival, és kisbusszal rendelkezünk, és mind-
egyik járművünk szinte mindig úton is van. Ehhez viszont 
még a legelején kellett belefektetnünk nagyon sok időt, és 
energiát, mind a kettőnknek ugyanolyan szerepet kellett 
vállalnunk a felépítésben, és azt gondolom, hogy mi mind 
a ketten megfelelő mértékben szerepet is vállaltunk ebben. 

Lásd, én, mint nő ugyanúgy beültem a kombiba, ugyan-
úgy vállaltam éjszakai, vagy pedig hosszú távú fuvarokat, 
mint a Bucko. Emellett a könyvelés, a koordinálás, és a 
szervezés is a nyakamba szakadt. Ma már képtelenek len-
nénk mindezt ketten űzni. Ennek okáért vettünk fel sofőrö-
ket, akiket igyekszünk betanítani úgy, hogy az utasoknak 
ne okozzanak csalódást. Persze nem garantálhatjuk, hogy 
ugyanolyan közvetlen, kedves, megértő, és pontos lesz, 

mint amilyen a Bucko vagy én lennék. 
Ugyanis mi teljes mértékben erre ál-
doztuk fel magunkat, és az életünket. 
Mi tisztában vagyunk a kommuniká-
ciós képességeinkkel, a türelmünk-
kel, és a hozzáállásunkkal, tudjuk 
azt, hogy kivel hogyan találjuk meg 
a közös hangot, természetesen a vál-
lalkozásunk alapjából fakad mindez. 
Egy sofőrtől viszont nem feltétlenül 
várhatjuk el ezt, hiszen ő nekünk dol-
gozik, és az ő munkája elsősorban a 
biztonságos szállítás, ennek ellenére 
bárkit, akit alkalmazunk ebben a pozí-
cióban mindig igyekszünk fi gyelmez-
tetni, tájékoztatni arról, hogy az adott 

Úton-útfélen
– Interjú Harmat Bata Zsuzsannával, a Bucko-Trans főnöknőjével –
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személyek, az adott csapat, vagy az az adott társaság, aki a 
háta mögött fog ülni milyen régóta veszi igénybe a szolgál-
tatásunkat, mik az elvárásaik, hogyan lenne érdemes kezelni 
őket, és így tovább. 

Nem riasztott meg egyszer sem benneteket az ezzel 
járó, sokrétű felelősség? 

– Egyszerűen, amikor valaki közvetlenül dolgozik nagyon 
sok féle-fajta természetű és igényű emberrel, óhatatlan, hogy 
elkerülje a felelősség. Ez persze nem azt jelenti, hogy mi en-
nek alapján nem veszünk tudomást arról, hogy milyen koc-
kázatai lehetnek egy-egy hosszabb vagy akár rövidebb útnak 
is, de nem aggódhatunk folyton ezen. Mind a ketten nagyon 
szeretünk vezetni, és utazni is, és ebből kifolyólag nem feltét-
lenül tekintünk munkaként erre az egészre, hanem mondjuk 
a szórakozástól egy kicsit többként kezeljük. Aztán persze a 
rutin és az évek is sokat segítettek abban, hogy elengedjük 
az esetleges félelmeinket, ami ezt a vállalkozást illeti. Meg-
edződtünk, mégpedig úgy, hogy sokat vállaltunk és vállalunk 
a mai napig is magunkra. Egy idő után azért rájöttünk, hogy 
ehhez elengedhetetlen a kondíció és a kitartás. Hozzá kel-
lett szoknunk ahhoz, hogy éjnek évadján hívnak fel bennün-
ket, hogy nekünk magunknak is részt kell vennünk az adott 
eseményen, ahová az utasokat szállítjuk, gondolok itt most 
például egy másik városban, országban megtartandó lakoda-
lomra, egy több napos rendezvényre, kirándulásra, versenyre 
vagy ehhez hasonlókra. 

Ebből a sokféle természetből és igényből kifolyólag 
én úgy látom, hogy akkor a legjobb a szolgáltatásotokat 
igénybe vevőkkel egy fajta természetes, barátságos lég-
kört kialakítani, a zökkenőmentesség, az elégedettség, és 
a jövőbeni esetleg szállítás érdekében. Ez viszont tapasz-
talataim, és tudomásom szerint sokszor azzal jár, hogy 
meghallgattok számtalan történetet, véleményt, ha fi ata-
lokról van szó, akkor végignézitek az illuminált állapoto-
kat, és az ezzel járó mindenféle ízléses és kevésbé ízléses 
dolgokat, ennek kapcsán érdekelne hát az, hogy hogyan 
lehet kezelni mindezt? 

– Természetesen vannak nyugodtabb és élménydúsabb 
utazások is, és éjszakák, én azt gondolom, hogy mi ezeket 
egész jól tudjuk kezelni, el tudjuk engedni azt, amit el kell 
engednünk, és megtudjuk beszélni egymással azt, amit meg 
kell beszélnünk. Valóban sok mindent láttunk és hallottunk 
már, hozzászoktunk ahhoz, hogy ha fi atalokat viszünk, akkor 
az éjszakai műszakunk biztosan nem háromkor, vagy négy-
kor ér véget, hanem sokkal inkább öt-hat óra magasságában, 
hiszen a szórakozóhely elhagyásával még sor kerül egy-egy 
burek elfogyasztására, illetve útközben van, hogy kezelni 
kell a rosszulléteket, a veszekedéseket, és végül ugye min-
denkinek meg kell teremtenünk a biztonságos hazaérkezést. 

El kell fogadnunk, és viselnünk, hogy azokat, akiket tea-
délutánra viszünk a mulatós zene hallgatása szórakoztatja, 
akiket meccsekre viszünk, azokat ez a stílus már annyira 
nem érdekli, és akik pedig bulizni mennek, azoknak üvölthet 
a szerb zene. Fiatalokkal vagyunk körbevéve leginkább ez 

tény, ami azt jelenti, hogy mi sofőrök az adott versenyeken, 
programokon, kirándulásokon, bulikon szerzett jó vagy rosz-
sz élményekről első kézből értesülünk. Vigasztalnunk kell, 
örülnünk kell, bíztatnunk kell, fi gyelnünk kell. Szülőknek 
kell lennünk, tudnunk kell kezelni, az, hogy hogyan, általá-
ban változó. 

Milyen nehézségekbe ütköztök? 

– Ma Vajdaságban önálló vállalkozónak lenni egy rop-
pant nehéz dolog. No de pláne itt, Magyarkanizsa község-
ben, hiszen rengetegen kivándoroltak. A pénz hiánya nem 
csak a családok megélhetésére nyomja rá a bélyegét, hanem 
a szervezetek, egyesületek, klubok életére is. Ami azzal jár, 
hogy egy-egy út nem kerül azonnali kifi zetésre, napokat, he-
teket kell várunk. Félreértés ne essék, ezzel semmi probléma 
nincs, ugyanis mi is itt élünk, látjuk, tudjuk, érezzük, tapasz-
taljuk a kialakult helyzetet, de ha azt kérdezed, hogy milyen 
nehézségbe ütközünk a munkánk során, akkor ezt emelném 
ki, hiszen az összes többi adott nehézség, az maga a velejáró-
ja ennek a hivatásnak. 

Mi motivál benneteket? 

– A legnagyobb motiváció nyilván az, és ez az, ami úgy 
mind a kettőnk lelkének igazán jól esik, ha éveken keresztül, 
folyamatosan veszi valaki igénybe a munkánkat, szolgálta-
tásunkat. 

Még nagyobb öröm viszont, hogy ennek a parányi világ-
nak köszönhetően bármikor, bárkitől, bárhol tudunk segítsé-
get kérni, mert ismer bennünket, hiszen már régebben utazott 
velünk, mert már tudja, hogy mi milyenek vagyunk, mert 
megéltünk már valami jót, vagy épp valami rosszat együtt az 
adott út során, és nem felejtettek el bennünket. Jó érzés tudni, 
hogy adtunk ezeknek az embereknek valamikor, valahol, va-
lami olyat, ami miatt ők megjegyeztek bennünket, ami miatt 
hosszú évek múltán is megállnak, váltanak velünk pár szót, 
felhívnak bennünket, vagy üzennek nekünk. Természetesen 
ez a fajta szeretet kölcsönös. Ugyanis mi is szívesen okozunk 
mondjuk akár úgy is örömet, hogy kevesebb pénzért viszünk 
valakit, valakiket, valahová, vagy mondjuk, mint támogatók 
vagyunk jelen, avagy ingyen és bérmentve vállalunk be uta-
kat. Szóval az idő, amit egymásra szánunk, szolgáltatástól 
függetlenül, az az, ami egy jóérzést, elégedettséget, és moti-
váltságot tud biztosítani. 

Lehet rájuk irigykedni, lehet őket nem szeretni, lehet őket 
anyagilag drágának titulálni, ám még akkor is, ha elvonat-
koztatom magam attól, hogy milyen régóta ismerem őket, és 
mennyi mindent éltem meg velük, mellettük, akkor is azt kell, 
hogy mondjam, hogy igen is ők valamit itt jól csinálnak. Ez 
a valami pedig a szerethetőségükből, a már-már legendának 
mondható személyiségükből, a szolgáltatásuk biztonságából 
fakad. Ők is emberek, ők is harcolnak. Ők is késhetnek, ők is 
mondhatnak nemet. Azt viszont nem gondolnám, hogy jelen-
leg lenne bárki is rajtuk kívül, aki ezt ilyen erővel, kitartással 
és szívvel-lélekkel csinálná. Sokféle emberrel, sokféle mó-
don utaztam már, de a legcsaládiasabb hangvételű mégis az 
általuk nyújtott szolgáltatás volt! 

Pósa Tamara
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K I S H O M O KK I S H O M O K

A kishomoki Viktor-farm vidékünk legmodernebb csir-
kefarmja. Bő fél éves beindulása óta a napokban immár a 
negyedik turnus hizlalt csirkét szállította le. Szabó Viktor 
az első turnusban Cob fajtával próbálkozott, azóta azon-
ban a Ross fajtákat neveli. Ott jártunkkor a farm fi atal 
tulajdonosa elégedetten nyilatkozott az eredményekről és 
további bővítéseket helyezett kilátásba. 

– A Viktor-farm bérhízlalást végez. A felhízlat csir-
kéket annak adja át, akitől a kiscsibéket kapja. Négy 
átadott turnus után mik a tapasztalatok? Bejött-e az, 
amire számított?  

– Azt mondhatom, hogy nagyjából minden úgy zaj-
lott le, ahogyan elgondoltuk, különösebb nehézségeink 
szerencsére nem voltak. Egy-egy turnust 35-38 nap alatt 
hizlalunk fel a kívánt súlyra. Számítógépes technológiá-
val dolgozunk, mindent számítógép számol ki és állít be, 
például azt is, hogy mennyi levegő kell, mekkora legyen a 
hőfok vagy magas kinti hőmérséklet esetén mennyire kell 
hűtenünk a benti leve-
gőt. Emberi tényező 
ebben nem játszik sze-
repet. A háromszor 8 
órás napi műszak alatt 
minden váltásban csak 
egy emberre van szük-
ség, akinek elsődleges 
feladata a felügyelés, 
aztán naponta vagy 
kétnaponta az aljazás 
valamint a kazán taka-
rítása és fűtése téli idő-
szakban. 

– A hatalmas csar-
nokba pillantva, amit 
csak némi iróniával lehetne csirkeólnak nevezni, az em-
ber elé tényleg impozáns látvány tárul. Csirke minden 
mennyiségben. Mennyi neveledik egy-egy turnusban?

– Jelenleg 28.800 csirke van bent. Ez az a létszám, ami 
helyileg optimálisnak mondható, a csirkék mindenhez, en-
nivalóhoz és vízhez is könnyen hozzáférnek. 

– A jó idő közeledtével lassan a fűtésről hűtésre kell 
váltani a rendszert.

– Köszönve a jó szigetelésnek, nem nehéz az átállás, a 
számítógépes rendszer pedig megad minden adatot, még 
az érkezett kiscsibék nagyságához mért optimális hőfokot 
is. A szállításra várók, mint amelyek most is itt vannak, 
ezek a 30 naposak számbeli tömegüknél fogva már ma-
guk is hozzátesznek néhány fokot a benti hőmérséklethez. 
Nekik benn az a 22,5 fok kell, amit jóformán maguk is 
megtartanak, főleg ilyenkor, amikor kinn is már 10 fok fe-
letti hőmérséklet uralkodik, úgyhogy lassan tényleg csak 
a hűtéssel kell majd törődnünk és azzal, hogy ne legyen 
benn pára az épületben.  

– A farm épülete, ha mondhatom úgy, szinte tökélete-
sen izolált, baktériumok, vírusok vagy más fertőzés nem 
fenyegeti a növekvő csirkéket. 

– Szerencsére nem. Vannak ugyan ablakok, de kívül is és 
belül is fedettek, a fertőtlenítésre külön gonddal ügyelünk, 
ahogyan a tisztaságra is, úgyhogy a fél év alatt a csirkékkel 
egészségügyi gondjaink egyáltalán nem voltak. A csirkék 
elszállítása után egy többnapos takarítás, trágyakihordás, 
söprögetés, mosás, fertőtlenítés és bealjazás következik, 
majd még egy fertőtlenítés, hogy a szalmával se jöjjön be 
semmilyen külső, idegen anyag, majd jöhetnek a kiscsibék. 

– Az elhangzottak alapján a bérhizlalás kifi zetődik, a 
farmnak, úgy érzem, egyelőre nincs oka váltani.

– Igen, a bérhizlalás egyelőre marad. Meg vagyok elé-
gedve a partnerrel, erős cég. Jól lehet velük dolgozni és 
együttműködni, megértőek, jó a hozzáállásuk, de mivel 
ez az együttműködés kétoldali, nyilván nekem is meg kell 
állnom a helyemet. Jelenleg a bérhizlalás hoz annyi jöve-

delmet, hogy megérje 
csinálni, másrész nem 
is vagyok még olyan 
erős, hogy a csirkehiz-
lalást önellátóan csi-
náljam. Most nekem 
ez sokkal jobban meg-
felel, mert például a 
partnerem biztosítja az 
állatorvosi szolgálta-
tást, a fertőtlenítő sze-
reket, a kiscsibéket és a 
takarmányt is. Techno-
lógusai eljönnek, néha 
hetente többször is, 
szétnéznek, körbejár-

ják a farmot, szemrevételezik a hizlalás alatt lévő csirkéket, 
és én nyugodt vagyok, amikor elégedetten távoznak, mert 
minden rendben van. Egy biztonságérzetet kapok ezáltal és 
nyugodtan alszok. 

A csirkefarm Szabó Viktor gyerekkori álma volt. Szülői 
segédlettel megvalósította álmát, a fi atal termelő azonban 
máris új fejlesztésekben gondolkodik. Két, a meglévővel 
azonos nagyságú új épületet szeretne még felépíttetni, hogy 
növelni tudja kapacitását. Úgy véli, újabb álmát is sikerül-
het megvalósítani, hiszen az új objektumok kiépítéséhez a 
terület adott, az akarat meg van, már csak a támogatás hi-
ányzik hozzá, amire természetesen az első adandó alkalom-
mal pályázni fog. 

Mivel csak nemrégiben lett magyar állampolgár, a Pros-
peritati Alapítvány pályázatairól lekésett, de bízik abban, 
hogy előbb-utóbb sikerül majd rátalálnia egy neki megfele-
lő pályázatra, mert ekkora beruházást önerőből képtelenség 
lenne megvalósítani. 

Bödő Sándor

Újabb fejlesztések elé néz 
a kishomoki Viktor-farm

– Szeptemberi üzembe helyezése óta négy turnus hízlalt csirkét nevelt ki a modern csirkefarm –
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Március 28-án, szerdán a szabadkai város-
háza adott otthont a Vajdasági Tehetségsegítő 
Tanács VI. Vajdasági Tehetségnapjának. A ren-
dezvényen sor került a kiemelkedően tehetsé-
ges magyar anyanyelvű diákok díjazására.

A magyarkanizsai Jovan Jovanović Zmaj Ál-
talános Iskolából négy tanuló pályázott, közü-
lük a 7. és 8. osztályosok kategóriájában ketten 
nyerték el a Kistehetség-díjat. 

Lázár Anna 7.b osztályos tanuló a társada-
lomtudományok, magyar- és idegen nyelv kate-
góriában bizonyult a legjobbnak. 

– Akármilyen megmérettetésről van szó, ala-
pos felkészülést igényel. Alsó tagozatosan még 
nem állt rendelkezésemre túl sok lehetőség, és 
gondolni sem mertem volna, hogy egyszer pont 
az anyanyelvi versenyeken fogok remekelni. 
Most viszont örülök, hogy kitartottam, és pró-
bálok kemény munkával sikereket elérni. 

A Kistehetség-díj számomra azt jelenti, hogy megbecsül-
nek, emellett megmutatja, hogy megérte dolgozni. Hálás va-
gyok az osztályfőnökömnek, Simonyi Gyöngyi tanárnőnek, 
hogy segített a magyar nyelv ápolásában – nyilatkozta Anna.

Kálmán Ádám, szintén a 7.b osztály diákja, a zeneművé-
szeti kategória díjazottja lett:

– Nem gondoltam jelentkezni erre a pályázatra, az osz-
tálytársaim ajánlották. Mikor kiderült, hogy én is nyertem, 
nagyon örültem neki. Mivel zenei kategóriában pályáztam, 
ezért már aznap el-
kezdtem gyakorolni 
a darabomat, ugyan-
is felkértek, hogy a 
díjkiosztón zongora-
játékommal tegyem 
még ünnepélyesebbé 
a rendezvényt. A ta-
nárnőmmel, Ferenc 
Krisztinával kemé-
nyen dolgoztunk rajta. 
Nem szoktam izgulni 

a fellépések előtt, de 
tudtam, hogy itt bizo-
nyítani kell. Nagyon 
sokat jelent nekem ez 
a díj, a felkészítőm és 
a szüleim is nagyon 
örültek neki. 

További sikereket 
kívánunk!

Tehetségek közt a legtehetségesebbek



12

É P Í T É S Z E TÉ P Í T É S Z E T

Harminc éve, így tavasszal már javában dolgoztam azon 
az elképzelésen, ami a szó legszorosabb értelmében is az első 
valódi építészeti megbízásomnak vehető. Másodéves építész-
hallgató voltam, amikor első sikeres építészeti tárlatom után, 
1987 utolsó előtti napján felkeresett Mme Nadežda Pajić-
Hassnaoui (és nővére Mira). A 23 éve Svájcban boutique-t 
működtető hölgy a sikeres gastarbeiter-élet utáni hazaköltö-
zésének értelmét, nem holmiféle ormótlan palota építésében, 
hanem a zentai Közép-szállásokon lévő családi tanya tataro-
zásában látta meg, ami felettébb megérintett engem. Ezt csak 
tovább tetézte, hogy egy tájba illeszkedő ódon épület felújí-
tását szorgalmazta – és felejthetetlen maradt számomra, hogy 
amíg mesélt, felidéződtek benne érzelemmel telt kislánykori 
emlékei. A szállásrekonstrukciót alapjába véve az egyszerű-
ség, a szabályosság és rend jegyében képzelte el. A Pecarski-
tanya – mert tulajdonképpen erről volt szó – felmérésére a 
következő év elején került sor, amikor is megállapítást nyert, 
hogy egy tipikus háromosztatú; szoba–konyha–szoba beosz-
tású, két végén beépített középső szabad-gangú alföldi pa-
rasztházról van szó, mellyel szemben kerekes-kút, tőle jobb-
ra góré, mögötte pedig csirkeólak álltak az egyébként sűrű 
akácossal övezett tanyatelken. A terepbejáráskor végül olyan 
megállapodás született, hogy a régihez hasonló, ám mégis új 
tanyaházat tervezünk. Ekkor már érződött, hogy a kifi nomult 
ízlésű Mme Pajić, aki anno datuma-ál szintén építésznek ké-
szült, kissé lekezel, teljesen kezdőnek néz, és lényegébe ez 
igaz is volt. Vadítóan fi atal, de lelkes és talán túl merész is 
voltam, hogy elfogadtam a megbízást. Azt a feladatot, amit 
azonban kihívásként éltem meg. Arról volt szó ugyanis, hogy 
egy bácskai parasztházba, a helységek közötti átlátásokkal 
kitágított minimalista és dános, szabad és levegős, világos ér-
zetű tereket hozzak létre – ami ugyebár az új építés melletti 
döntésben is közrejátszott. 

A tervezésnek a pannon-építészet hagyományának és han-
gulatának újrafogalmazásának szándékával kezdtem neki. A 
kezdeti ötletek után a régi ház alapbeosztását akként változ-
tattam meg, hogy a konyha és a kemencés-szoba közötti falat 
áttörtem, a középső gangból beüvegezett tornácot varázsol-
tam, magát a bejáratot pedig a nappalivá avanzsálódott szoba 
előtti gangbeépítésbe tettem. A hátsó szoba lett aztán a háló-
szoba, a hátsó gangbeépítés pedig a fürdőszoba. Mindezek a 
régi ház-korpuszán belül történtek. Újdonság volt viszont a 
konyha mögé – szállásról lévén szó – telepített újabb traktus 
a kamrának és a kemencével összekötött központi fűtésnek, 
valamint a nappali-ház feletti mennyezet kiemelése, és egy 
tetőtéri galéria kiképzése (Lásd egy későbbi kissé korrigált 
skiccét a megoldásnak). A ház melletti góréból kinti ebédlőt 
varázsoltam azzal, hogy léceit fehérre festettem, a kerekes 
kút mellé pedig egy vese-formájú kacsaúsztatóra emlékeztető 
medencét terveztem – mert többek között ez is követelmény 
volt. A ház mögötti csirkeólakat megfelelő távolságra helyez-
tem és mellette egy kis veteményesnek alakítottam ki helyet. 

Ez volt tehát az elképzelés, melyről 1988 májusában érte-
sítettem a megrendelőt, hogy a februárban megbeszéltekhez 
mérten csaknem kész a terv, sőt tervek, mivel Balassa Endre 
kollégám is készített párhuzamosan egy variációt. Levelem-
ben arra is kitértem, hogyha iskolai elfoglaltságunk miatti 
késésünk végett esetleg időközben más megoldotta volna a 
feladatot, akkor azt is jelezzék. A kezdeti sejtett nézeteltéré-
sek kezdtek ténnyé válni, mert válasz bizony nem jött. Ezért 
három héttel később, már erélyes hangon újból írtam, hogy 
bizonyára könnyen akartak tervekhez jutni és naivnak néztek 
bennünket, hogy ne mondjam, komolytalannak, úgyhogy saj-
nálattal voltam kénytelen lezárni ezt az első nagy kihívásnak, 
ugyanakkor sikertelennek számító megbízásomat. 

Post scriptumként jegyzem meg, hogy az év augusztusában, 
amikor a zentai kommunális- és településrendezési osztályon 
gyakornokoskodtam végre fény derült a számomra érthetetlen 
Pajić-tanya rejtélyére. Arról volt szó ugyanis, hogy a Pajić-
nővérek még áprilisban felkeresték Fehér-Rózsa Éva építészt 
– történetesen az említett osztály vezetőjét – és kértek tőle im-
már tanya-restaurálásra és adaptációra terveket. És, hát erről 
természetesen engem nem értesítettek, úgyhogy munkálkodá-
sunk a későbbiekben magától értetődően már nem érdekelhet-
te őket. Annál inkább volt kíváncsi Éva asszony elképzelésem-
re, de a „felvilágosodás” okozta hirtelen felháborodásomban, 
azért se mutattam meg neki a hiábavalóvá vált megoldást…      

Valkay Zoltán

Pusztába kiáltott építészet (XXII. rész) 
– A Pajić-tanya esete (1988)
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A lankás szántóföldek nedves sza-
gokat szuszogva alszanak még, ami-
kor az első fülemüle megszólal, amit 
kisvártatva követ a párja, és ettől a 
szépen komponált választól az ég al-
ján pántlikáját kezdi fűzni a hajnal is. 
Az ustorkai határban aranyporzót hint 
a nap első sugara. Megpecsételi, jóvá-
hagyja a korai tavasz kezdetét. A felhők 
nagyobbjai közönnyel veszik tudomá-
sul. Higgadtan úsznak tova, lomha pap-
lantakaró gyanánt Orompart irányába, 
leselejtezvén a vetések fölött úszkáló 
párafoltokat, amik – mint mindig, most 
is – gyengéd szeméremmel takargatják 
be a régi tanyák holt sírdombjain növő 
surját, ahol őzek, fácánok húzták meg 
magukat a télen, meg ahol néhány szar-
kafészket bujtatott a vadakácos bozó-
tos. A táj valós, ám mégis valahogy illú-
ziókeltő. Csak a dűlőutak abroncsolják 
össze a vidék magányát. Iramodnak 
Kispiac, Szalatornya meg Kanizsa 
felé, girbegurba módon csalinkáznak 
a már zölden életet láttató búzaföldek, 
az asztallapnyira precízen megtárcsá-
zott holdnyi, láncnyi parcellák között. 
Viszik a hátukon az ellágyult emléke-
ket, a felhevülteket, az erősebbeket és 
a halványulóbbakat, a nevettetőket és a 
libabőröseket egyaránt, mert ezeknek a 
döngölt földutaknak a hátán ágyúlövés-
nyi nagyra nőnek a múlt képei, még a 
leheletkönnyű érzelemfoszlányoknak is 
súlyuk lesz: egyiket sem lehet már újra-
teremteni. Tudják ezt a varjak, a koro-
nás kupola alatt romantikus öregúrként 
sétálgatók. Tollukon kékesfeketét ját-
szik a kelő nap első fénye.

A meggyérített, de még így is bo-
zontos fákkal szomszédolt, a mindig 
fújó szélbe néző tanyának homályos 
ablakán piros, meleg folyadékként 
csorog be a reggeli világosság. 

Lénárd már ébren van. Köhög. 
Megvakarja üstökét. Igazít egyet a 
gondolatain. Vontatottan kel föl, egy 
darabig csak ücsörög az ágy szélén, 
néz maga elé. Lábikrájának végén 
megbillegteti az öregujját. Vakaró-
zik, viszket a válla. Törni kezdi az 
ágy deszkája is. Öregesen fölkász-
málódik, morog maga elé valamit, 
aztán heherészik kicsit, mert keresnie 
muszáj a zokni párját. Lassan-lassan 
öltözik. Tetté váltja a napját. Krá-
kog, majd teljesen váratlanul felne-
vet. Megvan a zokni. Ott volt az ágy 
végében. Likacsos pulóvert húz, pa-
pucsban krosnyog, tesz-vesz az alsó-
konyhában. A kelleténél hangosabban 
csörömpölnek a zsírszagú edények, 
a tegnapi maradék még az asztalon, 
újságpapírral letakarva, noha legyet 
utoljára novemberben látott. Az új-
ság tavalyi, feledett híreket őrizget. 
Madárlátta kenyérvég és tompa kony-
hakés tűnődik egymáson. Vastag falú 
kocsmai pohár félig teli artézi vízzel. 
Demizson a bicebóca konyhaasztal 
alatt, a sporhet hűlt platniján zomá-
cát vesztett irdatlan fazék. Vénember 
szakállaként libegteti a huzat a kony-
ha sarkában lévő pókhálót. 

Lénárt huzatot csinál, kitárja az aj-
tót. Áll a küszöbön, valaha úri szabó 
készítette pecsétes nadrágban, meg-
ereszkedett, foszló mandzsettájú kö-

tött pulóverben, és amit a konyhaajtó-
ból lát, azt már több mint hat évtizede 
nap mint nap látja. Mégis nézi. Sep-
rős szemöldöke alól fi gyeli a határt, 
ami egyaránt mutathat neki bájos és 
egyszerű részleteket is. Nem tudni mi 
jár Lénárd fejében. Arca meleg, szo-
borarc. Szeme bogár. Az élettapasz-
talata itt élesedett ki, minden reggel, 
ahogy a tanyája időtlen egyedülvaló-
ságában tudott élni, mint egy kései, 
megakadt vándor, aki nem csügged el 
tőle, amiért az egyik mellékes stáció-
nál kell bevégeznie. A szemhatárt köd 
takarja ugyan, de Lénárd átlát rajta. 
Kémleli a messzeséget, a fehér semmi 
peremét. Hallgatnak ketten a csönd-
del együtt, és a mező szaga betódul 
a tanyasi falak közé. A friss légvonat 
Lénárd eszébe hozza mit kéne tennie. 
A begyepesedett udvarra lépvén balra 
fordul, elindul hátra. Fején a homlo-
kába húzott pecás kalapja árnyékot vet 
amúgy is mély szemgödrére. Görbedt 
alakjának kontúrja a foszló vakolatra 
vetül. A kutya már várja, farkát csó-
válja. Lénárd fi nom mozdulattal oldja 
el a láncról. A kis korcs szökell egyet, 
ráugrik a gazdája térdére, aki simít 
egyet a jószág fején, meg is vakarja 
a füle tövét, aztán ellegyinti magától. 
„Eriggy”, mondja neki, de amaz nem 
mozdul. Értelemmel önzetlen, gom-
bokként fénylő kutyaszemekkel nézi 
a borostás emberét, aki erre már nem 
mond semmit, csak sarkon fordul és 
megy, elindul kifelé a tanyájáról. 

A márciusi fagyos szájú tavasz-
ban botorkál kifelé Lénárd, körülötte 
egy csimbókos szőrű kutya szaladgál. 
Görbe lábon imbolyog tova Lénárd, 
kutyástul. A tanya a hátuk mögött ma-
rad. Egyre elmosódottabb a kis kony-
haablak szeme, már nem látszanak a 
fal repedései, sem a csatorna rozsdája, 
hajdani tiszta arcát veszíti szép lassan 
a szállás, ahogy Lénárd ellépdel csipke 
lesz a felhők alja, olyan cakkos, ami-
lyent csak a völgyesi asszonyok puha 
ujja tud slingelni, s a kékké váló ég 
fundamentuma szép lassan egybefo-
nódik az árnyékokat elnyelő szántások 
párhuzamos soraival. A Semmi köze-
pén, az ustorkai egyedülvalósággal.

Pósa Károly
Lénárd
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Az Eleki Életmódközpont és a Kuckó Nagycsaládosok 
Egyesülete Egészségnapot szervezett a Művészetek Háza he-
lyiségeiben nem régiben. A színház előcsarnokában egy lát-
ványos és szemet gyönyörködtető, a húsvét ősi szimbólumait 
megtestesítő kézműves kiállítás fogadta az előadásra megje-
lent, nagyrészt női érdeklődőket. Ezek a remekművek Berényi 
Ágnes papírfonású kosárkái, a Tandy design különleges babái, 
Szalma Julianna Tiffany üvegtojásai és nyuszijai, Kardos Éva 
dísztojásai, Kardos Tibor pirográf technikával készült famun-
kái, a Tisza – Folt egyesület különleges párnái, illetve a Naturá-
lis cég gyógynövény-készítményei és Gömöri Éva meg Katona 
Teréz magcsíráztatásának kóstolója. A pincehelyiségben Med-
gyesi H. Anikó üdvözlő szavai után Kovácsné Dósa Marianna, 
az Életmódközpont munkatársa mutatta be vetítéssel fűszerez-
ve a Központ megalakulását, tevékenységét 2010-2017-ig.

A teljesség igénye nélkül íme az előadás.
– Alabama államban 1975-ben a Trash orvosházaspár által 

alapított Életmódközpont mintáját vettük át, melynek lényege: 
a testet a lélekkel együtt kell gyógyítani. Az ajándékba kapott 
épület adaptálása után létrejött az intézetünk, ahol 3 hetes idő-
közönként 10-15 fős csoportokkal foglalkozunk. Kísérleti tur-
nusokkal kezdtük, természetes gyógymóddal folyik a kezelés, 
hogy több orvos bekapcsolódott, mint Dr. Wijnu Horsley az 
Egyesült Államokból, valamint szakdolgozók, akik előzetesen 
tanulmányozták más Életmódközpontok munkáját. Sok a lelkes 
önkéntesünk és a támogató. Az előadások főként az életmódbe-
li hibákat tárják fel, ahol növényi ételek fontosságát emeljük ki. 
Egész évre szólótanácsokat adunk, illetve házi gyógymódokat 
és konyhatechnikai képzést is tartunk. Személyre szabott keze-
lési programot is kapnak a részvevők. Marianna részletesen be-
mutatta az „intézet” munkamenetét, reggeltől estig, kiemelte az 
egészséges életmód 8 alapelvét, azt is, hogy egészségünk 60-
70%-ban a mi kezünkben van. Ismertette a 10 napos kurzusok 
időpontját is a jelentkezések módozatát. A részvétel külhoniak 
számára is lehetséges. A Jobb a villa a késnél című fi lm vetíté-
se is érdemes volt a megtekintésre, mert sok helytelen szokást, 
életmódbeli hibát tárt fel, mint pl. a hús, cukor megnövekvő 
fogyasztását, nemcsak Amerikában, hanem Európában is. A 
„kényelmes kaja” vagyis a gyorsételek (hamburger, pizza) a 2. 
világháború után született, mára jelentősen megemelkedett az 
élvezete. Dr. Campbell hangsúlyozta: 

Amerikában évente 2 egész 2 tized billió dollárt költünk 
élelemre, mégis betegek vagyunk. Át kellene állni a teljes ér-
tékű növényi alapú ételekre. Dr. Pásztor Judit A szívinkfark-
tus megelőzése és kezelése című előadást prezentálta nagy 
részletességgel. Ez dióhéjban: van agyi és szívinfarktus, teljes 
koszorúér elzáródás, szívizomelhalás. Okok: fi zikai vagy pszi-
chikai megterhelés, illetve magas vérzsír, állati termékek fo-
gyasztása. A szívbetegség kialakulása, a magas koleszterinszint 
főként a helytelen táplálék következménye. Tehát teljes értékű 
növényi táplálékot fogyasszunk! Hüvelyeseket, teljes kiőrlésű 
gabonafélét, olajos magvakat, párolt fokhagymát, hagyjuk el a 
koffeint, alkoholt, naponta 5 pohár vizet igyunk. Testmozgás 
naponta 30-45 perc! A napozás csökkenti a koleszterint, stresz-
szt. Tartsuk be az egészség 8 törvényét! Ez a NEW START! 
Íme: táplálkozás, testmozgás, víz, napsugár, önuralom, levegő, 
pihenés, lelki egyensúly.

Ezek az igazi gyógymódok!
Az előcsarnokban az előadásokkal párhuzamosan ingyenes 

egészségügyi állapotfelmérést végeztek az Életmódközpont 
munkatársai. Ezek: 1. magasság, testsúly; 2. vérnyomás-, tes-
tzsírmérés; 3. légzésfunkció, szívműködés; 4. teherbíróképes-
ség; 5. biológiai életkormérés; 6. orvosi életmód – tanácsadás. 
A méréseknél rendkívül nagy volt az érdeklődés, a Központ 
hölgymunkatársai alapos szakértelemmel, előzékenyen, kedve-
sen és dicséretre méltó türelemmel munkálkodtak egész este 7 
óráig. Ugyanitt számos könyv is bemutatásra került, amelyek 
az egészséges életmód mikéntjét részletezték neves orvosok 
által. Megvásárolhattuk ezeket. A naplókat, szórólapokat aján-
dékba kaptuk. Köszönjük! Befejezésül a pincehelyiségben még 
két előadásban volt részünk. Az egyik a Növényi sajtok – étel-
bemutató Dósa Marianna prezentálásában, a másik a Hogyan 
csíráztassunk? című a kanizsai Gömöri Éva és Katona Teréz 
beszámolója által. Mindkettő nagyon tartalmas, értékes és szé-
leskörű ismerettel gazdagította a hallgatóság egészséges élet-
móddal kapcsolatos tudását. A sajt nagyon népszerű termék, 
mondhatnánk nemcsak Európában, hanem más kontinenseken 
is. Számtalan fajtája ismert, népi és gyári készítményei is, gaz-
dag a fehérje tartalma, ezért savasító jellegű, kivonja a cson-
tokból a kálciumot. Így a vastag – és végbélrák kialakulásában 
is jelentős kockázati faktor. Ezért ajánlatosak fogyasztásra a 
növényi alapú sajtok.

Az energiát adó csírákról, és a csíráztatás módjáról az 
Egészségnap utolsó órájában hallottunk egy nagyon részletes, 
szemléltetéssel egybekötött prezentációt. Alkalmazásunk már 5 
ezer évvel ezelőtt kezdődött. Kínában, gyógyítás céljából hasz-
nálták a szójacsírát. Európában pedig a felfedezések korában a 
skorbut betegség ellen, C-vitamin forrásként emlegették, mint 
egyetlen ellenszert. Végezetül az ételbemutató volt a fi nálé, 
ahol az Életmódközpontból, a határon túlról hozott, ott készített 
növényi sajtokat egy-egy tányéron felszolgálva megízlelhettük 
a friss kanizsai csírákkal körítve. Nagyon fi nom volt! – Kö-
szönjük. Anikó, az egyik szervező is megköszönte az Életmód-
központnak a fáradozást, a magasszintű Egészségnapot.

Teleki M.

Egészségnap – 
„Táplálékod legyen a gyógyszered!”
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A fenti idézet a mottója az Eleki Életmódközpont szerteágazó 
és minden elismerését megérdemlő tevékenységének, amelyről 
mi, magyarkanizsaiak is több, mint 2 éve megbizonyosodtunk a 
magasszintű promóciók és a változatos, egészséges ételbemuta-
tóiknak köszönhetően.

A közelmúltban megtörtént és részben leírt Egészségnap 
kapcsán a hallgatók kérelmére ígéretünkhez híven közöljük a 
folytatást. Íme. Kovácsné Dósa Marianna az Életmódközpont 
munkatársa a növényi sajtokról tartott ételbemutatót.

– A sajt nemcsak Európában, de más kontinenseken is igen 
kedvelt koncentrált tejtermék. A vegyes táplálkozáson élők kö-
zött is népszerű, és akik szeretnének áttérni a növényi étrend-
re, azoknál gyakori hiba, hogy amikor elhagyják a húsételeket, 
akkor sajtokkal próbálják helyettesíteni, mert nincs ismeretük 
arról, hogyan kell pótolni az elhagyott húst. Nem tudják, mit 
tegyenek a főzelék, köret mellé. Erre jó alternatívát kínálnak a 
gyárak a sajt terén. Pedig nem jó választás a sajt, mivel gazdag 
a fehérjetartalma, még ha nem sütjük zsírban is, mert a vérrend-
szeri betegségeknek rizikó tényezője a sajt. Magas fehérjetartal-
mánál fogva savasító jellegű, kivonja a csontokból a kálciumot. 
A vastag- és végbélrák kialakulásában nagy kockázati faktor. A 
gyári sajt bővelkedik zsiradékban, magas a koleszterintartalma. 
Ezért ajánljuk a növényi alapú sajtokat.

A gyárban készültek: szeletelhető szilárd sajtok, félkemé-
nyek és hígabbak, amit melegszendvicsre, pizzára teszünk. A 
szilárdak kenyérre, a sűrűbb tömlősajtokat kenésre használjuk. 
Ismert a trappista sajt, amit néhány száz éve a szerzetesek készít-
tettek túróból, tojásból, vajból. A ma készülők ezeket nem tar-
talmazzák. A tejhez baktériumkúrát, szilárdító anyagot, tartósító 
szereket és oltó enzimet adnak. Ez nem természetes technológia, 
mert az oltó enzimet a szopós borjú vagy a sertés gyomrából 
vonják ki. Ez a renin oltó enzim a tej kazein nevű fehérje bontó 
enzimet kicsapja. Ezután sózzák, gyúrják és érlelik. Érlelés köz-
ben allergének szabadulnak fel, amik fejfáját, különböző bőrtü-
neteket okozhatnak. Így felborul a bélfl óra egyensúlya.

Kisállatkísérletekkel bebizonyítotték: az ilyen sajt fogyasz-
tása nyúlós, ragacsos masszát képez, keveredik az elfogyasztott 
táplálékkal, megnehezíti az emésztést, és tovább haladva a belek 

felé, feltapad a bélfalra, akadályozza a táplálék felszívódását, és 
gyulladásos elváltozásokat okoz a bélfalon. Ezért kerüljük a 
gyári sajtokat!!

Készítsünk növényi sajtokat! Néhány recept a kínálatból!
„Maci sajt” vagy krémsajt: Hozzávalók: 1/4 csésze zabpe-

hely, 1/3 csésze rizsliszt, 1/3 cs. sörélesztőpehely, 1/4 pritamin 
paprika, 1/4 csésze frissen csavart citromlé, 2 ek. kukoricakemé-
nyítő, 2 ek. olaj, 2 tk. só, 2 cs. víz.

Turmixoljuk össze a hozzávalókat, majd öntsük egy edénybe 
és főzzük kis lángon folytonos keverés mellett, amíg besűrűsö-
dik. Ízlés szerint hígíthatjuk (rakott ételekhez), vagy sűríthetjük 
(formába öntve, hűtve szeletelhető).

Vegán karaván sajt. Hozzávalók: 2 dl főtt barna rizs, és/vagy 
füstölt tofu, 8 db zöld olajbogyó, annyi savanyúkáposztalé, hogy 
sajt állagú masszát képezzen. Összeturmixoljuk. Melegszend-
vicsre, rakottakhoz, pizzához adhatjuk.

Vegán füstölt sajt. Hozzávalók: 15 dkg füstölt tofu, 7 dkg na-
túr tofu, 1-2 mk. őrölt paprika, 3-4 ek. vegi tejföl, 1 közepes fej 
vöröshagyma, őrölt kömény, 1-2 ek. olaj, só.

Először a vegi tejfölt készítjük el: 1 db napraforgót, vagy 
kesudiót összeturmixolunk 1 db vízzel, 1 ek. olajjal, egy csipet 
sóval és 1 ek. citromlével. Végül beleturmixoljuk a többi hozzá-
valót, és hűtés után fogyaszthatjuk.

A helyes táplálkozás érdekében készítsünk és fogyasszunk 
különböző növényi magvakból előállított tejet, mert azok vita-
minokban és ásványi anyagokban bővelkednek. Emellett jelen-
tős a gyógyhatásuk is. Néhányat felsorolnánk:

Diótej, tartalmaz B1, B2, A, E vitamint, vasat, kálciumot; 
gyógyhatása van szívre, koleszterin szintre.

Földimogyorótej: vitaminok: E, F; ásványi anyagok: magné-
zium, vas, kálium, nátrium

Mogyorótej: vitaminok: E, F, ásványi anyagok: kálium, 
magnézium, nátrium, klór. 

Gyógyhatása: hormonszint, belek, prosztata.
Készíthetünk még mandula-, szezám-, kókusz- és tökmagte-

jet is, melyek módját legközelebb ismertetjük.
Teleki M.

„A jövő emberét nem gyógyszerrel 
gyógyítjuk, hanem helyes étrenddel!”
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„...1944. június 15-én született 
Zentán. Az elemi iskola befejezése 
után zentai „Papp Pál” Szakmun-
kásképző iskola tanulója lett. Több 
sportágat is kipróbált, mígnem 12 
éves korában, 1956 októberében 
megrekedt a birkózásnál. A zentai 
Birkózóklub tagja lett. Megszerette, 
szívvel- lélekkel, teljes bevetéssel vé-
gezte az edzéseket. Az eredmények 
gyorsan megmutatkoztak, szépen 
haladt a ranglétrán fölfelé. Az akkori 

Jugoszláviában a birkózás volt a legeredményesebb sportág, és 
nehéz volt betörni az ország élvonalába, mert ott már világnagy-
ságok sorakoztak: több világ- és olimpiai bajnok, Európa-bajnok 
aranyérmesek, stb. Érdekességként megemlíthető, hogy az egyik 
Jugoszláv világbajnok nem tudta megszerezni az országos bajno-
ki címet, annyira erős volt a mezőny. Újhelyi László többszörös 
ifjúsági országos bajnok volt már mikor  besorolták a legtehetsé-
gesebb birkózók közé, és az országos válogatott kerettagja lett. 
Sajnálatos módon 1967-ben azonban olyan komoly 
sérülést szenvedett, hogy nem tudta tovább folytatni 
a birkózást, kettészakadt versenyzői pályafutása. 

1968 tavaszán Kanizsára költözött és bekapcso-
lódott a birkózóklub munkájába.  Az első pár hónap-
ban az utánpótlással foglalkozott, majd ahogy hoz-
ták a gyerekek az eredményeket, néhányan megy-
győztek, hogy foglalkozzon minden korosztállyal. 
A rendszeres kemény edzések a kitartó munka után 
jöttek is az eredmények. 1969-ben már elegendő 
létszámú versenyzőt nevelt ki akik erőben és  tudás-
ban is megfeleltek minden felnőtt súlycsoportban és 
benevezhettek a II. Szövetségi Ligába. 1971-ben a 
csapat 3. a rákövetkező évben pedig már a liga legjobbjai lettek 
és részt vettek az I. ligás selejtezőn. Ekkor azonban még nem 
sikerült a feljutás. 1973-ban veretlenül 100%-osan megnyerték 
a II. Szövetségi bajnokságot, és a selejtezők után 1974 január-
jában bekerültek az I. Szövetségi Ligába. 1986-ig folyamatosan 
az elittben birkóztak melyek közül a legkiemelkedőbb nagyhírű 
csapatok külön  megemlítést érdemelnek: szabadkai Spartacus, 
Zenta, zágrábi Lika és Metalac, Sjeme Sesvete, varazsdi Varteks, 
belgrádi Mladenovac, a pulai, a szarajevói, a kocsányi  Spartak. 

Edzősködése alatt sok junior és felnőtt válogatott került ki 
Kanizsáról. Mindig nehéz föltételek között dolgozott. Nem  volt 
állandó birkózó helyiség az edzésekre, ezért a DTV Partizan  
színpadát, a Vigadó épületét, a martonosi Szövetkezeti Otthon 
termét használták, majd  a későbbiek folyamán a kanizsai  iskola 
tornatermét. Az egyéb anyagi nehézségek is a mindennapok ré-
sze volt a birkózóklub életében amelyet Újhelyi László sokszor 
egyedül oldott meg. Például amikor a házát építette a hétfőre 
megrendelt építőanyagra szánt pénzét szombaton befi zette a klub 
helyett, hogy vasárnap versenyre mehessenek... (az építőanyagot 
meg persze hétfőn hozták és hát azt valahogy ki kellett fi zetni...). 
Számtalanszor fordult elő hasonló eset: többször egyik-másik 
gyerek nála is aludt, étkezett, sőt sportcipőt, ennivalót, különbö-

ző ruházatot is vett, mert a szülőknek nem tellett. Törődni kellett 
a gyerekekkek nehogy elkallódjanak. 

– Nagyon oda kellett fi gyelni az iskolai előmenetelükre is, fél-
évkor és év végén bizonyítvány-bemutatás volt, s a rossz jegyű-
ek hozzám jártak tanulni. Az általános viselkedésre is tanítottam 
őket, megköveteltem tőlük a sportolói példamutatást, a sportsze-
rű életmódot, szülőértekezleteket tartottam, iskola- és családláto-
gatásokra jártam, – emlékszik vissza több évtized távlatából Új-
helyi László a „mester” aki  egyszóval a magyarkanizsai birkó-
zóklub mindenese volt: utazások megszervezője, elszállásolások, 
étkeztetések, munkafeltételek megteremtése, itthoni és külföldi 
táborok szervezése és végigvitele is hozzá tartozott. Baráti szá-
lak fűzték több magyarországi, igen eredményes munkát végző 
birkózóedzőhöz is, akiktől sokat tanult: Füzesi József (Hegedűs 
Csaba olimpiai bajnok edzője), Tombor István (Rácz Lajos olim-
piai ezüstérmes edzője), Kún István és József (Sike András olim-
piai bajnok edzői), Gutman József (Repka Attila olimpiai bajnok 
edzője), stb. Ezmellett még más országok birkózó klubjaival is 
tartotta a kapcsolatot, pl. lengyel, román, bolgár.

Sok generációt fel kellett hozni, de számára sosem volt gond 
utánpótlást toborozni és kinevelni. Ezáltal sok te-
hetséges gyereket sikerült a birkózósportnak adni. 
Nem ismert  lehetetlent és számára olyan sem volt, 
hogy „a mai gyerekek mások”, mert az emberanyag 
mindig ugyanaz, csak a módszereken kellett állan-
dóan változtatni, vallotta sok alkalommal a mester.

1999-ben nyugdíjba ment, de jó 3 év elteltével 
engedett a rábeszélésnek és visszatért az edzői tevé-
kenységhez. Több év kemény munka után azonban 
2013-ban végérvényesen elköszönt és visszavonult 
a birkózástól. 

Hivatalos elismerésben Újhelyi Lászlónak nem 
volt hiánya: aranyplakett a Jugoszláv Birkózó Szö-

vetségtől, a világ és a magyar Birkózó Szövetségtől diploma, 
októberi díjak, Pedagógus-díj, ez-
mellett még a Tiszavidék többszörös 
legeredményesebb edzője is volt a 
Dnevnik napilap rangsorolása alap-
ján. 2003-ban a város hírnevének nö-
veléséért, a birkózóklubban kifejtett 
elévülhetetlen érdemeiért megkapta 
Magyarkanizsa Pro Urbe díját. El-
szántságát, pedagógiai módszereit, 
céltudatos kitarását és eredményes-
ségét nehéz lesz túlszárnyalni!

Legkiemelkedőbb eredményei: 
Országos junior bajnokság
1962.  87 kg I. Zenta
1963. +97 kg I. Zenta
Országos felnőtt bajnokság
1964. 87 kg III. Zenta
1964-ben a Jugoszláv olimpiai 

csapat birkózó kerettagja…”
Zenta,

2018. március 30.

Részlet Táborosi László 50 ÉVES A MAGYARKANIZSAI BIRKÓZÁS 1965–2015 című könyvéből:

Kiemelkedő egyének, válogatott, éremszerző 
magyarkanizsai versenyzők

Újhelyi László
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Napokon át áll a bál!
MAJÁLIS 2018, 

ahogy az már nálunk szokás
– FŐVÉDNÖK: METALMANIA Kft. Magyarkanizsa –

P R O G R A M
Április 30., hétfő
7.00 – 9.00 – ingyenes belépés a területre (kötelező parkolás a komplexum előtt)
10.00 – HAGYOMÁNYOS HALÁSZLÉFŐZŐ VERSENY
10.00 – LUNA PARK, gyermekprogramok, kézműves foglalkozások, 
bemutatók, ügyességi játékok,
11.30 – 15.30 pónilovaglás vezetővel – légvár – trambulinok - csillámfestés
12.00 – LEPJE MEG KEDVESÉT ÍZLETES CSALÁDI EBÉDDEL a Napsugár étteremben
12.00 – 15.00 Jó ebédhez szól a nóta – a CSABA DUÓ valamint a Žice iz ravnice 
tamburazenekar fellépése
Május 1., kedd
Ízelítő a kínálatból: hagyományos bográcsos birka- és borjúpörkölt, bárány, malac 
rostonsültek, palacsinta, édességek valamint hűtött üdítők, bor, pálinka és csapolt sör
7.00 – 9.00 – ingyenes belépés a területre (kötelező parkolás a komplexum előtt)
10.00 – HAGYOMÁNYOS PALACSINTASÜTŐ VERSENY
10.00 – LUNA PARK, gyermekprogramok, kézműves foglalkozások, 
bemutatók, ügyességi játékok,
11.30 – 1530 pónilovaglás vezetővel – légvár – trambulinok – csillámfestés
12.00 – LEPJE MEG KEDVESÉT ÍZLETES CSALÁDI EBÉDDEL a Napsugár étteremben
12.00 – 15.00 Jó ebédhez szól a nóta – a CSABA DUÓ valamint a Žice iz ravnice 
tamburazenekar fellépése
15.00 – 18.00 – ügyességi játékok a focipályán (kötélhúzás, zsákbanfutás, talicskatolás, sör- 
és borivó verseny) gyermekeknek és felnőtteknek !
18.00 tombola utána PUSZTA DISCO
Május 2., szerda
7.00 – 9.00 – díjmentes belépés a területre (kötelező parkolás a komplexum előtt)
9.00 – 12.00 HORGÁSZVERSENY
12.00 – LEPJE MEG KEDVESÉT ÍZLETES EBÉDDEL a Tanyacsárdában 12 órától

TÖLTSÖN EL EGY KELLEMES MAJÁLIST SZERETTEIVEL 
A SZABADBAN!

SZERVEZŐ: Tandari László (+38163518925)
info. www.salas-tandari.com
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A  L A K B E R E N D E Z Ő  R O V A T AA  L A K B E R E N D E Z Ő  R O V A T A

A loft a két világháború között alakult ki Amerikában. 
A nagyvárosokban lévő elhagyatott gyárépületeket, ipari 
csarnokokat ellepték a szegény sorsra jutott éhező, nincs-
telen művészek. Érdekes módon lakhatóvá tették ezen 
épületeket, ezáltal kialakult egy úgynevezett New York-i 
Soho művésznegyed, amiről később elnevezték ezt a stílust 
loft lakberendezési stílusnak. Európa országaiban sokkal 
később lett felkapva ez az irányzat, de korát tekintve igen 
közkedvelt helyre verekedte fel magát.

A loft lakás a hagyományos lakások fogalmának újra-
gondolását is jelenti. Különleges berendezési tárgyakat igé-
nyel. Lényege még, hogy tágas, napfényes, stílusos legyen, 
és ezáltal nevezhetjük egyfajta különleges életstílusnak is.

Ipari épületből lakás
Megszoktuk a szűkös lakásokat, melyek főleg a nagy-

városokban jellemző lakásokra mutatnak. Ezzel szemben a 
loftot a hatalmas, egybefüggő terek, az óriás ablakfelületek 
jellemzik. A kezdetek kezdetén, a `60-as, `70-es években 
ezek az épületek nagyon olcsóak voltak, azóta viszont a 
luxus megtestesítőivé váltak. Ugyanis, a loft stílus a sze-
gény kezdetek óta úgy is mondhatnánk, hogy meghódította 
a világot.

Stílusjegyei
A stílus kötelező védjegyei a csupaszon hagyott beto-

noszlopok, a szabadon futó csőrendszerek. A rozsdamentes 
acélból készült hűtők. A kiegészítők, mint a fürdőszobai 
vízcsövek krómból készütek, mindezek látványelemmé 
váltak.

Természetesen nem csupán látványelemekként említhet-
jük őket, hiszen az ipari anyagok előnyei, hogy a legerő-
sebb használattal szemben is ellenállóbbak és tartósabbak 
egyszerűbb társaiknál. A lakás közösségi terei, a konyha, 
az ebédlő, a nappali és az előszoba, egyetlen fel nem osz-
tott térben található. Az sem lehetetlen, mint amikor az in-
timitást igénylő helyiségek, mint a fürdőszoba, vagy a háló 
sincs lekülönítve a közösségi terektől. A végeredmény egy 
tágas, áramló tér, mely egy külön életstílus.

Anyagok
A nyers beton az egyik legkiemelkedőbb anyag a loft 

berendezésben. A speciális betont speciális kezeléssel folt-

taszítóvá teszik, olykor festik is. Ezt az anyagot padlókhoz, 
konyhapulthoz, mosdóhoz, kádhoz, zuhanytálcaként is kö-
telezően használják. Emellett még a fa, kő és üveg is nagy 
szerepet kap, leggyakrabban pultok, padlók anyagaként ta-
lálkozhatunk velük.

Berendezés
A nyitott terű loftban semmi sem marad látatlanul. Emiatt, 

hogy a rengeteg holmi elrejtve maradjon érdemes beépített 
szekrényeket, tárolókat használni, ez az alapfelszereltséghez 
tartozik. A hatalmas szekrényrendszerek rengeteg apróbb és 
nagyobb tárgyat képesek befogadni, rendszerezni, és avatat-
lan szemek elől elrejteni. De, ha mégis rendetlenség adódik, 
közkedvelten egy paraván mögé is rejthető minden, ami a 
napi rutint kendőzi. A bútorok lehetnek túlméretezettek, 
mivel hatalmas térről van szó, nem okoz túlzsúfoltságot, 
másfelől inkább az óriási térhez fog alkalmazkodni. Bátran 
használhatunk kétszemélyes fotelt, akár tizenkét személyes 
étkezőasztalt, hosszú íróasztalt, magas pultot a konyhában, 
kellően sok bárszékkel. Ebben az otthonban inkább az egy-
szerű vonalvezetés az ipari jelleg számít örökzöldnek, legyen 
bármi más trendi a lakberendezésben. Ám, keveredhet a mo-
dern stílus az eredeti klasszikus design bútorokkal is, vagy 
ezek másolatát is gyakran felfedezhetjük bennük.

A loft stílusban megtalálhatjuk a meghökkentő, érdekes 
darabokat is. Ezek közé sorolnám a kopott padlózatra és a 
csupasz téglafalak közé elhelyezett antik darabokat is.

A tereket tagolhatjuk bútorokkal, szőnyegekkel, művésze-
ti alkotásokkal is. 

Loft, nem a város tetején
Ha imádjuk ezt a stílust, de nem engedhetjük meg ma-

gunknak, hogy átköltözzünk egy ilyen otthonba, akkor van 
néhány praktika, amivel belophatjuk saját otthonunkba is ezt 
a stílust.

Használjuk loft hangulatú elemeket, mint például az ebéd-
lőasztal fölé lógassunk be egy indusztriális stílusú mennye-
zeti lámpát. A konyhában igyekezzünk nagy helyet alkotni 
a munkavégzéshez. Kiváló, ha nagy belmagasságú lakással 
rendelkezünk.

Amennyiben aktív társadalmi életet élünk, szeretünk ba-
rátokkal, családdal együtt tölteni az időnk nagy részét, akkor 
már csak egy nyitott terű konyha-ebédlő-nappali együttesé-
re van szükségünk. Dekorálhatunk bontott téglából kirakott 
falfelületeket, ezáltal becsempészhetünk némi modern ipari 
jelleget a lakásunkba. Gyulai Özvegy Andrea,

lakberendező

Loft lakberendezési stílus
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Több mint 150 családnak jutott abból a húsvéti adomány-
ból, amelynek költségeit a magyarkanizsai Segítsük egymást, 
Vajdaság civil szervezet a farsangi jótékonysági bálból terem-
tette elő. A több hónapig tartó szervezőmunka eredményeként 
létrejött bálon hátrányos helyzetű gyerekek számára gyűjtötték 
a húsvéti csomagra valót. Összesen 400 gyermek kapott cso-
magot, 20 családnak pedig élelmiszercsomagot sikerült belőle 
összeállítani.  

– Mivel a Segítsük egymást Vajdaság civil szervezet egész 
Vajdaságban működik, így Horgosra, Martonosra és a kö-
zség más falvaiba, továbbá Szabadkára, Óbecsére, Zentára, 
Csókára, Felsőhegyre és Törökkanizsára is jutott a csoma-
gokból. Nagyon köszönöm mindenkinek hogy megjelent a 
csodás farsangi bálon és így hozzájárult egy újabb akciónk 
sikeréhez! Baráti társaságukkal Magyarországról eljöttek a 
bázakerettyei székhelyű Mercy Egyesület vezetői és tagjai, 
de voltak vendégeink Tóthfaluból, Zentáról, Horgosról, Sza-
badkáról, Óbecséről és persze Magyarkanizsáról is. Nekik 
köszönhető, hogy azok a gyerekek is kaphattak csomagot, 
akiknek a szülei nem tudják azt megvenni. Köszönöm a tom-
bolára felajánlott díjakat is! A fődíjat az Emberi Hangon az 
Életért Egyesület és vezetői Adorján Gergő valamint Patak 
Gábor ajánlották fel. A többi nyereményt a Mercy Egyesü-
let, Hanák Zoltán, Raffai Mária, az Angi Virágszalon, Tan-
di Adél, a Holker, a Telek Paprika, Béresné Hulin Erzsébet, 

Tandari László, a Texas vendéglő (Bús István és Erzsébet), 
a Sat-Trakt, Sarnyai György és Molnár Mária Eti jóvoltából 
sorsolhattuk ki – hallottuk Budincsevity Angélától, a Segít-
sük egymást Vajdaság civil szervezet elnökasszonyától. 

Bizonyára többen felteszik majd a kérdést, hogy miért nem 
egy alkalmi műsor keretében osztották ki a csomagokat. Két 
okból kifolyólag: egyrészt abból a pénzből, amit a műsorra 
költöttek volna, az egyesület inkább ajándékcsomagokat állí-
tott össze, hogy minél több gyermek örüljön meg neki, más-
részt azoknak, akik a távolabbi településeken laknak, költsé-
ges lett volna az ideutazás, amit a legtöbben bizonyára fel sem 
tudtak volna vállalni, tette hozzá befejezésül az elnökasszony. 

Bödő S. 

Húsvéti csomagok a nemzetközi 
jótékonysági farsangi bál jóvoltából

Az ember táplálkozása évezredeken át kizáró-
lag ösztönös volt, vagyis eleink azt fogyasztották, 
ami a környezetükben rendelkezésükre állt, és 
ami ízlett. Napjainkban a táplálkozástudomány 
ezeket az ősi, ösztönös szokásokat felülvizsgálta, 
és pontosan meghatározta nemcsak a napi táplá-
lékszükségletet, hanem, hogy annak milyen ele-
mekből kell felépülnie. Tehát a helyes táplálkozás 
manapság azt jelenti, hogy minden tápanyagból a 
megfelelő mennyiséget vesszük magunkhoz. Az alapvető táp-
anyagok a fehérjék, a szénhidrátok, a zsírok és a víz. Mindezek 
mellett szervezetüknek a zökkenőmentes működéshez szüksé-
ge van kiegészítő tápanyagokra, vagyis vitaminokra és ásványi 
anyagokra. Hogy melyik vitaminból mennyire van szüksége, 
mennyi ideig tárolja azt, azokat a testünk, és milyen hatásúak, 
azt egyénenként célszerű megállapítani, hasonlóan az ásványi 
sókhoz is. A szükséglet mennyisége függ a kortól, nemtől, fi zi-
kai aktivitástól, táplálkozási szokásoktól, szervezetünk biokémi-
ai funkcióitól illetve a táplálék egyéni felhasználási képességétől 
és az évszakoktól is. Vannak emberek, akik soha sem használnak 
vitaminkészítményeket, és vannak olyanok, akik minden válo-
gatás nélkül mindent kipróbálnak. Ez két véglet. Ajánlatos tehát 
szakember, orvos tanácsát kérni, hogy szükségünk van-e pótlás-
ra, illetve, hogy meg kell-e duplázni a napi adagunkat. És hogy 
jelenleg milyen a testünk vitamin- és ásványi só „státusza”, azt a 

közelmúltban megtudhatták néhányan, akik betér-
tek a Neofarm gyógyszertárba (egykori állami pa-
tika) Magyarkanizsán. Ugyanis ennek kapcsán in-
gyenes mérést végzett a Pharma Swiss Újvidékről 
egy harmadéves gyógyszerésznek készülő egyete-
mista által. Ő Milica Dukić, 10-13 óráig dolgozott. 
Már néhány éve folyik ez az akció a Vajdaságban, 
amit a gyógyszerészhallgatók végeznek önkéntes 
munkában. Én már negyedszer „mérek” – mondta 

a fi atal lány, így van gyakorlatom. Kanizsán először szervezték 
meg ezt a mérést, de majd jövünk, és előzőleg plakáton értesítjük 
erről a lakosokat.

Most 11 óra, és már 12 érdeklődő „páciensen” végeztem el a 
mérést. Ez nagyon egyszerű, nem fájdalmas. Bekenjük az ujjak 
végét zselés anyaggal, illetve a nyak elülső kis részét, majd a ha-
lántékot, és a gép segítségével máris kimutatható a vitamin- és 
ásványi sók tartalma, illetve hiánya a páciens szervezetében. Ezt 
bejegyezzük, az előre kinyomtatott papíron, ahol név szerint fel 
vannak tüntetve a vitaminok és ásványi sók. El is magyarázzuk 
mivel, hogyan kellene ezek hiányát pótolni: zöldségfélékkel, fő-
zelékekkel, gyümölcsökkel, tej- és tejtermékekkel, stb. illetve 
vitaminkészítményekkel is lehetséges részben.

Az utóbbiakat a gyógyszertárban is megvásárolhatják, pro-
móció alkalmával 10% engedménnyel.

Teleki M.

Kielégítő-e tested vitamin- és ásványi só-tartalma?
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Idén is Szekszárdon szer-
vezték meg március 22–23-a 
között a Neumann versenyt 
immár 14. alkalommal a Kár-
pát-medencei általános és kö-
zépiskolás diákok számára. A 
Beszédes József Mezőgazda-
sági és Műszaki Iskolaköz-
pont tanulói, mint minden 
évben, most is részesei voltak 
ennek a magas szintű nem-
zetközi megmérettetésnek, 
és ezúttal is remekeltek. Egy 
első és egy pont különbség-
gel a negyedik helyet érték el.

A versenyről Tóth Béla 
tanár úr adott beszámolót, 
aki a kezdetektől fogva fá-
radhatatlanul és magas szak-
mai tudással készíti fel a 
tehetséges diákjait nemcsak 
erre, de más versenyekre is. 
És nem hiába! Mert minden-
kor dobogós helyezésekkel 
büszkélkedhetnek.

– Ezen a versenyen ott vagyunk a kezdetektől. Számtalan 
nagyon jó munkát vittünk már ide, és az eredmények kötelez-
nek. Az iskoláknak ott Szekszárdon már „neve van”. És aki a 
diákjaink közül be akar nevezni, annak „oda kell tennie ma-
gát”, hiszen 100-120 órát kell áldoznia a versenymunkára.

Az idén március 3-án, Zentán a Bolyai Tehetséggondozó 
Gimnáziumban rendezték meg a vajdasági előselejtezőt, ahon-
nan 3 diákunk jutott be 
a Neumann verseny 
szekszárdi döntőjé-
be. A versenyen több 
kategóriában lehet 
nevezni. Mi a számí-
tógéppel támogatott 
tervezés kategóriában 
indultunk. Azt szeret-
jük, abban vagyunk 
a legjobbak. Március 
22-én, csütörtökön 
kora reggel indultunk 
autóval Szekszárdra. 
A szervezők az I. Béla 
Gimnázium Szek-
szárd dísztermében 
fogadtak minket, és 
ott folyt le a verseny 
is. 

A diákokat a gimnázium 
kollégiumában, a tanárokat 
pedig a főiskolai kollégium-
ban helyezték el. A verseny-
zők száma 60-on felüli volt, 
kevesebb, mint az előbbi 
években. Kiemelendő, hogy 
a Vajdaságból 30-nál többen 
neveztek be, általános és kö-
zépiskolások. Tőlünk a Zmaj 
általános iskola és a Beszé-
des József MMIK. Voltak 
még Szabadkáról, Adáról, 
Moholról, Kikindáról szerb 
anyanyelvű diákok jöttek, 
ahol a zsűri fordított, de az 
angol nyelvű prezentációt is 
engedélyezték.

Mi módon történt a meg-
mérettetés?

– A versenyzők a szabá-
lyok szerint 10 perces bemu-
tatót tarthattak szóban vetí-
téssel egybekötve. Mind a 

három versenyzőm először vett részt a megmérettetésen, de 
természetes, előzőleg már az osztály előtt volt egy főpróba, 
így a lámpalázat némileg leküzdötték. Úgy tűnt a zsűri előtt, 
mintha nem is izgultak volna.

Elmondaná milyen munkát készítettek a diákjai?
– A negyedikes Horváth Bálint a nagyon sok rétegű mun-

kájával, a „CAD desktop”-pal megnyerte a kategóriában az 
1. helyezést. Egy íróasztalon található összes irodai kisgép 

3d-s modelljét ké-
szítette el, utánajárt 
a kisgépek törté-
netének is. Mi a 
munkát színesítjük 
érdekességgel, tör-
ténelmi események-
kel. Így pl. mikor 
szabadalmaztatták 
a gépet? Vetítéssel 
bemutattuk a tűző-
gép működését is. 
A felkészítő tanár 
(mentor), vagyis én 
irányítom a diákot, 
utat mutatok neki a 
munkában. Bizony 
nagyon bonyolult és 
időigényes feladat a 
diák számára is.

A 14. Neumann Nemzetközi Tehetségkutató 
Programtermék Verseny

– A helyi középiskola díjnyertes versenyzői: Horváth Bálint, Pósa Rebeka és Bozsonyi Gábor –
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INGYENES 
APRÓHIRDETÉS!

Kedves Olvasóink!
Apróhirdetéseiket a kitöltött szelvénnyel 

együtt szerkesztőségünk címére juttassák el: 
24427 Tóthfalu, Kossuth utca 4/a

APRÓHIRDETÉS
ÚJ KANIZSAI ÚJSÁG

Név: ..................................................
...........................................................

Cím: ..................................................

...........................................................

...........................................................
A hirdetés szövege: ..........................
...........................................................
..........................................................
...........................................................
...........................................................
...........................................................
...........................................................
...........................................................
..........................................................

ApróhirdetésekApróhirdetések
ZARÁNDOKLATOT SZERVEZÜNK 

A CSÍKSOMLYÓI BÚCSÚRA 
ERDÉLYI KÖRÚTTAL EGYBEKÖTVE
INDULÁS: 2018. MÁJUS 17-ÉN
HAZAÉRKEZÉS: 2018. MÁJUS 22-ÉN
AZ UTAZÁS ÁRA 155 EURÓ TELJES 
ELLÁTÁSSAL. UTAZÁSSZERVEZŐ 
ÉS VEZETŐ Gruber Ferenc, ÉRDEK-
LŐDNI: ADA, FRANJA ROZMARA 9.
TELEFON: 024/853-962
MOBIL: 063/84-83-070
TARTSON VELÜNK EGY ÉLETRE 
SZÓLÓ ÉLMÉNYBEN LESZ RÉSZE.

Betegápolásra elektromos ágy dusek-
kal, kapaszkodóval, védőoldallal kere-
keken. Távvezérlésű, többfunkciós az 
ágy fel és leeresztése, fejtámla emelés, 
a láb és a térd hajlítása és emelése. Ka-
nizsa. Tel.: 024/220-028
Mob.: 063/8209-427

Bekerített fél hold gyümölcsös Horgos-
nál, ház, villany, kút pálinkafőző, kistrak-
tor, permetező eladó!
Mob.: 063/547-884

VARÁZSTANODA: művészetre való 
nevelés, játékos, komplex fejlesztés az 
óvodás gyermekeknél, 3-7 éves korig. 
Törökkanizsa
Tel.: 023/0381-370

Eladó új központi fűtésre kazán, 25 kW, 
„Typ Tehnoserv”. Tel.: 024/4-877-681

Eladó legalizált családi ház Magyarkani-
zsán, Durmitorska 11.
Mob.: 064/610-98-91

Bálás bükkfa eladó.
Tel.: 024/4877-616
Mob.: 062/973-43-71

Eladó vagy elcserélhető 7-es gázkály-
ha, kéményes. Mob.: 064/080-42-65

65 éves özvegy nő betegápolást vállal. 
Ugyanitt két labrador kiskutya jó gazdit 
keres (fehér színű).
Mob.:063/821-34-18

Hétvégente discoba 2-3 személyes fu-
varozást vállalok megbeszélés szerint.
Mob.: 063/89-70-619

Betegápolást és főzést (akár cukro-
soknak is) vállalok Kanizsán vagy Né-
metországban! Ugyanitt kekszsütést is 
vállalok. Mob.: 063/821-34-18

Eladó háromszobás családi ház kerttel, 
összesen 811m2, Kanizsán Karađorđe-
va 9. szám alatt. Ugyanott bútorok is.
Tel.: 024/4877-869

Adorjánon ház eladó. Valamint nagy ka-
pacitású gallyaprító.
Érdeklődni: 063/446-3-57

Olcsón: frizsider, bojler és konyhabútor, 
valamint új fa-festett ajtó.
Tel.: 024/874-234

Eladó Gorenje mosógép, alig használt 
150 literes mélyhűtő, 2 ringlis gázrezsó.
Mob.: 064/405-68-47

Ház eladó Magyarkanizsán. 
A Save Tekelije 42-es szám alatt. 
Érdeklődni: 063/89-49-376

Kanizsán eladó szürke színű Citroen 
Saxo, 2001-es kiadás. Ára: 1000 Eu
Mob.: 063/76-42-051

Magyarkanizsán eladó monofázisú mo-
tor redukátorral pálinkafőzőre vagy hús-
darálóra. Mob.: 063/88-59-156

Eladó gyalugép, több funkciót végez, 2 
motorral ellátva, kézi, villany gyalugép, 
kis cirkula és egyéb apró dolgok olcsón, 
sürgősen. Tel.: 024/874-162

Magyarkanizsán eladó lányos kerékpár 
24"-es kerékkel, 5 sebességes, fehér 
színű. József Attila 28.
Mob.: 063/88-59-156

A két másik versenyző, a harmadikos 
Pósa Rebeka és Bozsonyi Gábor közös 
munkája a „CADves kis lak” (Kedves kis 
lak) arról szól, hogyan lehet kiselejtezett 
raklapokból egy hétvégi házat elkészíteni 
a berendezésekkel együtt. Ők láttak egy 
mintát, és annak alapján készítették el a 
szabványos raklapokból nemcsak a kis la-
kot, hanem szobákat is. A bútorzat mind 
raklapokból vagy annak elemeiből ké-
szült. Minden egyes szöget (4 ezret!) be-
leraktak. A kreatív mű 17 ezer elemből áll! 
Ez is rendkívül időigényes, profi  és össze-
tett munka volt. Alig egy ponttal maradtak 
le a 3. helyről. Mindhármukkal nagyon 
elégedett vagyok. A zsűri 10 kitűnő szak-
emberből állt, akik egyúttal támogatói is 
a versenynek, és sok időt feláldoznak a 
versenymunkák átnézésére. De tanácsok-
kal is ellátják a diákokat, amiket később 
felhasználhatnak.

Mi volt még említésre méltó?
– Az, hogy a versenyt kiegészítették a céges bemutatók. 

Ugyanis Szekszárdra jöttek az Óbudai Gépészeti és Elektroni-
kai Egyetemről, és invitálták a versenyzőket és a gimi diákjait, 
hogy menjenek hozzájuk tanulni. Kíséretükben volt egy céges 
bemutató, és amikor a cég megtudta, hogy mi is ugyanazt a 
programot használjuk, mint ők, rögtön névjegykártyákat osz-
togattak, és kérték a diákjainkat, hogy egyetemistaként jelent-

kezzenek a cégnél, mert diákmunkával 
várják őket igen jó bérezéssel. Akik ott 
voltak, most értették meg, hogy mennyi-
re megéri nálunk tanulni. Most hitték el, 
hogy amit én tanítok nekik, a cégnél is ezt 
a munkát fogják végezni, és nagyon jól 
meg lehet majd élni abból. Megéri, hogy 
a gépésztechnikus-számítógépes tagoza-
ton tanulnak. Az együttérzés bizonyítéka 
pedig, hogy itthon a délutáni matek fel-
készítő és Lego robotika szakkör az elő-
adások idejére felfüggesztette a munkát, 
és Kanizsáról szurkolt a társaknak, mert a 
versenyt on-line lehetett követni.

Szekszárdon, a versen szünetében fel-
mentünk a kilátóra és gyönyörködtünk a 
panorámában. Ez élmény mellett a házi-
gazdáink esti tánccal kedveskedtek a ver-
senyzőknek. Egy helyi népzene együttes 
húzta a talpalóvalót, egy táncos pedig se-
gített a lépéseket megtanulni.

A fi náléban minden versenyző oklevélben részesült. Hor-
váth Bálint a kategória első helyezettje egy monitort kapott, 
Pósa Rebeka és Bozsonyi Gábor pedig billentyűzetet és te-
lefontöltőt vehetett át a kiváló közös munkájukért. Mindhár-
muknak szívből gratulálunk, és természetesen Tóth Béla tanár 
úrnak is az odaadó és sikeres felkészítő munkáért. A tanintéz-
mény és a községünk is büszke lehet rájuk.

Teleki M.
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Azért, mert ön esetleg vezetői pozícióban 
van, és a felszaporodott teendőinek szenteli az 
idejét, még nem várhatja el a beosztottaitól, 
hogy ők is ugyanezt tegyék.

Ne zavarja, ha időnként kudarcot vall! A 
lényeg, hogy mindig vizsgálja meg a szívét: 
amivel foglalkozik, az tényleg fontos-e ön-
nek, személy szerint?

Önnek általában nem esik nehezére a ve-
szekedés, mostanra azonban már szinte bele-
fáradt abba, hogy valaki a szomszédságában 
folyamatosan kötözködik önnel.

Ha túl sok olyan ismerőse van, akik az 
örökös panaszkodásukkal már nyomasztóan 
hatnak önre, akkor a legjobb, ha a héten mesz-
sziről elkerüli őket.

Hagyja a mosogatást, takarítást, túlórázást 
és egyéb kötelező teendőket. Próbáljon meg 
végre egy picit pihenni, mert az ereje minden-
kinek véges.

A Hold a jegyében jár, ezért kedve támad 
a múltba nézni. Ám minél több emléke van, 
annál nehezebben jut döntő lépésekre.

A kedvesével kapcsolatos vitákban az le-
hetne a jó stratégia, ha nem csak felsőbbséges 
kívülállóként viselkedne vele szemben, mert 
éppen ezzel hozhatja ki őt a sodrából.

Nem jó most túl sok kötelezettséget a 
nyakába vennie. Készítsen számvetést, ter-
vezzen előre, azt is csak nagyon-nagyon 
megfontoltan!

Sokat szoronghat mostanában. Mielőtt 
még teljesen végletes képzetekig jutna, vegye 
fel a telefont, és tárcsázza a barátait!

Vigyázzon arra, hogy az elkötelezettsége 
ne tűnjön már fontoskodásnak! A hétvégét 
már tényleg a lazításnak, a problémák kerülé-
sének kellene szentelnie.

A héten érdemes kicsit jobban elvesznie 
a lényegtelennek tűnő, körülményességet 
igénylő mellékes tevékenységekben is.

Úgy érzi, fellélegezhet, és ez így is van. 
Megszabadult egy nyomasztó tehertől, amit 
már sokkal korábban meg kellett volna ten-
nie, de most is jó, csak ha meghozta a döntést!

Egy férfi  a villamoson rajtakap egy 
zsebtolvajt, és ráförmed:

– Mondja, hogy mer az én nadrág-
zsebemben turkálni? 

– Ne haragudjon félreértés történt. 
Folytatás a rejtvényben...

ITT A TAVASZ

KÉSZÜLNEK A SZÍVTIPRÓK
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ÁRAK!


